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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2023-0127512)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Tilhørere, der ønsker at komme med
forslag eller stille spørgsmål til lokaludvalget, har hver op til 10 minutter til rådighed.

Beslutning
Knud Højgaards Hus på Kultorvet

En borger orienterede om forløbet vedr. trappehuset ovenpå Knud Højgaards Hus på Kultorvet, der
førte til, at han reagerede overfor Teknik- og Miljøforvaltningen og lokaludvalget. Han oplyste, at
trappehuset er synligt fra gangvejen på Kultorvet og at det derfra ligner et redskabsskur. Han
undrede sig over, at Teknik- og Miljøforvaltningen har vurderet trappehuset fra Pustervig og ikke fra
Kultorvet og over, at forvaltningen mener, at trappehuset har begrænset indvirkning på omgivelserne.
Han oplyste desuden, at air condition-anlægget på bygningen kan ses fra Hausers Plads.
Han gav udtryk for, at i lyset af, at det er arkitekturår i år, bør trappehuset bearbejdes og fx. få en lys
farve eller være af glas, så man ser elevator-mekanikken indeni.

Jep Loft svarede, at han er enig med borgeren og at det er et eksempel på, at der mangler
bevarende lokalplaner i Middelalderbyen.

Bent Lohmann svarede, at det er endnu et eksempel på et byggeri, som ikke er tilpasset
omgivelserne. Det er i samme kategori som Nansensgade 57 og bygningen oven på Zahles Skole.

Sally Mountfield svarede, at tagterrassen på taget kan medføre støj fra dem, som opholder sig
deroppe, også selv om der ikke er offentlig adgang.

Lars Wallenberg svarede, at borgeren skal få arkitekter og Foreningen til Hovedstadens
Forskønnelse til at udtale sig om trappehuset, så der kommer vægt bag hans syn på sagen.

Kjeld A. Larsen svarede, at lokaludvalget kan spørge stadsarkitekten om, hvad hun mener om
trappehuset.

Bent Lohmann svarede, at lokaludvalget kan spørge stadsarkitekten om, hvad man arkitektonisk kan
gøre ved situationen, der er opstået.
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INDRE BY LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2023-0127513)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 9. marts 2023
(eftersendes).

2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 9. marts 2023 samt godkende
dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referaterne drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 9. marts
2023.

2. Lokaludvalget godkendte at behandle en tillægsdagsorden sidst i mødet med følgende
punkter:

1. Naboorientering vedrørende ændring af Store Kongensgade 73's ydre fremtræden
2. Tour de København 2023

3. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde med ovennævnte tilføjelser.

4. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af
dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
20. Cykelparkeringspladser på steder, hvor der i dag er opladning/parkering for de hvide
bycykler
21. Lokale indsatsgrupper under Københavns Nattelivsudvalg
22. Henvendelse til Kultur- og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns Kommunens
Kultur- og Fritidspolitik 2023-2026 
23. Aflysning af offentligt orienteringsmøde om Distortion 2023
24. Opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi
25. Puljeansøgningen "Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22" 
26. Status på lokaludvalgets 2023-pulje
27. Henvendelser til lokaludvalget, april 2023.
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INDRE BY LOKALUDVALG

3.  Endelig vedtagelse af bydelsplanen for Indre By (2023-0127492)

Indre By Lokaludvalg skal vedtage bydelsplanen for Indre By.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager stilling til ændringsforslag til Indre By Bydelsplan. Se
bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg vedtager bydelsplanen for Indre By med de ændringsforslag, som
der måtte være flertal for. 

Problemstilling

Lokaludvalget behandlede bydelsplanen for Indre By i sit møde den 9. marts 2023.

Efterfølgende har lokaludvalget haft mulighed for skriftligt at kommentere bydelsplanen. Se
ændringsforslag i bilaget.

 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager stilling til de ændringsforslag, der er kommet, og vedtager
bydelsplanen endeligt med de ændringsforslag, der måtte være flertal for. I bilaget ses
forpersonskabets anbefalinger vedrørende ændringsforslagene.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 75.000 kr. til bydelsplansprocessen. Udgifter i forbindelse med
repræsentantskabsmødet, der omtales nedenfor, betales af denne ramme.

Videre proces

Repræsentantskabsmødet den 24. april 2023
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Bydelsplanen med de ændringer, som lokaludvalget måtte vedtage i lokaludvalgsmødet den 13. april
2023, skal godkendes i et repræsentantskabsmøde den 24. april 2023 jf. kommissoriet for
lokaludvalg:

"Bydelsplanen godkendes af repræsentantskabet for den bydel, som det enkelte lokaludvalg dækker
over jf. regulativets § 2, og er lokaludvalgets egen visions- og arbejdsplan. Den opdateres løbende i
takt med at nye aktuelle temaer eller projekter opstår eller eksisterende realiseres."
( )
"Der etableres repræsentantskaber bestående af brugerbestyrelser samt foreninger i hver enkelt
bydel, som lokaludvalgene dækker over. Hver enkelt lokaludvalg initierer, at der inviteres én fra hver
brugerbestyrelse og/eller forening til at deltage i de enkelte repræsentantskaber, svarende til antallet
af lokaludvalg. De respektive repræsentantskaber bliver forelagt lokaludvalgenes udkast til
bydelsplaner til godkendelse. Repræsentantskaberne inviteres én gang om året til en opfølgning og
evaluering af bydelsplanen."

Der vil være adgang for offentligheden til at overvære repræsentantskabsmødet.

 

Borgerrepræsentationens møde den 1. juni 2023

Lokaludvalgenes bydelsplaner behandles i Borgerrepræsentationen den 1. juni 2023 jf. kommissoriet
for lokaludvalg:

"Borgerrepræsentationen behandler på et temamøde efter kommunestyrelseslovens § 9a
lokaludvalgenes bydelsplaner."

Beslutning
1. Tiltrådte ændringsforslag til forpersonskabets anbefalinger i bilag 2:

Ændringsforslag fra Bent Lohmann til nr. 4: Det skal fremgå af bydelsplanen, at lokaludvalget vil
have bevarende lokalplaner med henblik på at bevare bymiljøet og kulturmiljøet, herunder
facader.

Ændringsforslag fra Lise Brink Andersen til nr. 6: Tilføjelsen formuleres "flere gratis
ikke-kommercielle tilgængelige åndehuller"

Ændringsforslag til Bent Lohmann til nr. 9: Sætningen formuleres "bl.a. Den Hirschsprungske
Samling"

Ændringsforslag fra Bent Lohmann til nr. 16: Det præciseres, at der er tale om trafikøer, hvor
princippet er, at man kører ud samme sted, som man kører ind i et kvarter.

Ændringsforslag fra Niels Kongshaug og Kjeld A. Larsen til nr. 20: I det videre arbejde skal der
også ses på cyklisters problemer i forhold til vejarbejder samt på kommunens efterkontrol af
vejarbejder og anlægsprojekter.
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Ændringsforslag fra Bent Lohmann til nr. 21: Sætningen omformuleres, så man forstår, at
lokaludvalget vil have undersøgt, hvordan offentlig transport i zone og 2 kan gøres gratis.

Ændringsforslag fra Lean Milo til nr. 29: Tilføjelsen tages ikke med i bydelsplanen.

Ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen til nr. 29: Et sted i bydelsplanen skal der være en
bemærkning om, at dieseldrevne knallerter bør omfattes af miljøzonen.

Ændringsforslag fra Mads Aarup til nr. 34: Tilføjelsen skal også omfatte afhentning af affald,
herunder erhvervsaffald.

Ændringsforslag fra Bent Lohmann til nr. 34: I bydelsplanen kan det nævnes, at afhentning af
affald, herunder erhvervsaffald, skal ske mellem kl. 7 og de tidlige aftentimer.

Ændringsforslag fra Steen Juhl Olesen og Bent Lohmann til nr. 41: I bydelsplanen kan
lokaludvalget foreslå, at skurvognsfunktioner placeres i nedlagte butikker i nærheden af
byggepladsen.

Ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen til nr. 45: Ændringen formuleres "derfor påvirker vi
relevante parter - f.x. Wonderful Copenhagen - for at få løsninger på dette".

Ændringsforslag fra Bent Lohmann og Lean Milo til nr. 47: Ændringen formuleres, så man
forstår, at lokaludvalget ikke er imod flere end ét julemarked i Indre By, men at lokaludvalget
lægger vægt på, at det er lokale folk, som har boderne på julemarkederne, og at boderne
sælger varer, som er i tråd med de nordiske juletraditioner.

Lokaludvalget godkendte forpersonskabets anbefalinger i bilag 2 med ovennævnte tiltrådte
ændringsforslag.

2. Tiltrådte ændringsforslag til bilag 1 "Bydelsplan 2023-2026 efter behandling i lokaludvalget d. 9.
marts 2023":

Ændringsforslag fra Steen Juhl Olesen til side 7, linje 32: "Indre By" erstattes med
"Middelalderbyen".

Ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen til side 15, linje 7-15: Sætningerne sammenskrives.

Ændringsforslag fra Mads Aarup til side 15, linje 20-21: Sætningen formuleres "Lokaludvalget
ønsker desuden, at køretøjer, som anvendes kommercielt, herunder partybusser, og som er
indregistreret som veterankøretøjer, skal pålægges at følge kravene for miljøzoner."

Ændringsforslag fra Steen Juhl Olsen og Mads Aarup til side 16 efter linje 28: Ny dot om, at
lokaludvalget vil arbejde for et forbud mod el- og gasdrevne varmelamper, tilføjes.
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Ændringsforslag fra Hans-Henrik T. Ohlsen til side 19, linje 38: Følgende slettes "om muligt
finansieret af Københavns Kommune"

Ændringsforslag fra Bent Lohmann til side 20, linje 28: Følgende slettes "i Indre By"

Ændringsforslag fra Bent Lohmann til side 21, linje 19-22: Lokaludvalgets arbejde med sikre
skoleveje skal indgå i handleplanen.

Ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen til side 26, linje 20: den indskudte sætning formuleres
"heriblandt Movia, DSB og Metroselskabet"

Ændringsforslag fra Mads Aarup: Et passende sted i bydelsplanen skal det fremgå, at
lokaludvalget er for tilslutningspligt for el-biler, som holder ved ladestandere. Dvs. at
parkeringspladser ved ladestandere ikke må anvendes til parkering, kun til opladning af el-biler.

Ændringsforslag fra Mads Aarup: Et passende sted i bydelsplanen skal det fremgå, at
lokaludvalget er for, at parkeringspladser med ladestandere for erhverv (gule plader-køretøjer)
skal kunne anvendes til til opladning af alle el-biler udenfor normal arbejdstid. Dvs. at de
udenfor normal arbejdstid også skal kunne anvendes til opladning af af hvide plade-køretøjer.

Ændringsforslag fra Lise Brink Andersen: Et passende sted i bydelsplanen skal det fremgå, at
lokaludvalget er for, at anvendelsen af parkeringspladser til erhverv reguleres, så
parkeringspladserne ikke kan anvendes til langtidsparkering og dermed ikke kan fungere som
lagerplads for erhverv.

Ændringsforslag fra Lean Milo: Et passende sted i bydelsplanen skal det fremgå, at
lokaludvalget er for, at reglerne for opladning af el-biler standardiseres.

Lokaludvalget godkendte bilag 1 "Bydelsplan 2023-2026 efter behandling i lokaludvalget d. 9.
marts 2023" med ovennævnte tiltrådte ændringsforslag.

 

3. Med godkendelserne i beslutningspunkt nr. 1 og nr. 2 ovenfor havde lokaludvalget godkendt
bydelsplanen for Indre By i sin helhed.

Bilag
1. Bydelsplan 2023-2026 efter behandling i lokaludvalget d. 9. marts 2023
2. Modtagne kommentarer til bydelsplanen efter d. 9. marts 2023
3. Forslag om Vestre Ringgade
4. Kommentarer vedrørende cyklisme
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INDRE BY LOKALUDVALG

4.  Høringssvar om lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg (2023-0131259)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om
lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om
lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg, der ses i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har den 23. marts 2023 sendt lokalplanforslag for Palads med
kommuneplantillæg i intern høring med henblik på at sikre, at der bliver taget for de rigtige forhold i
den videre planlægning. Der er svarfrist den 20. april 2023.

Baggrund
Palads Biografen A/S har anmodet forvaltningen om et nyt plangrundlag, da de ønsker at opføre en
bygning i en højde på op til 40 meter og med moderne biografsale i kælderen på Axeltorv 9. Projektet
forudsætter at den eksisterende bygning fjernes. Grundejer har opstillet tre scenarier for en bygning,
hvoraf de to scenarier gengiver større dele af de farverige facader fra den eksisterende bygning. Det
tredje scenarie omfatter en bygning med et nyt udtryk. Grundejer har opmærksomhed på, om dele af
de eksisterende materialer kan genbruges. Grundejer har ønske om en parkeringsnorm på 0. 

Mulighed for bevaring
I fald Teknik- og Miljøudvalget ikke ønsker at gå videre med en udvikling af Palads-grunden med
afsæt i et af grundejers tre fremlagte scenarier, vil det være muligt at beslutte, at der skal udarbejdes
en bevarende lokalplan for bygningen. Her kan bygningen bevares i sin helhed eller de bærende
bevaringsværdier kan sikres, hvor eventuel omdannelse eller tilbygning underordner sig bygningens
eksisterende struktur og Gernes farvelægning. 

Kommuneplan 
I Kommuneplan 2019 er området udlagt til serviceerhverv (S2) med en maksimal
bebyggelsesprocent på 150 og en maksimal bygningshøjde på 24. For at gennemføre projektet, og
udarbejde lokalplanforslaget, er det nødvendigt med et tillæg til kommuneplanen, der ændrer den
tilladte højde og bebyggelsestæthed samt friarealprocent og parkeringsnorm for erhverv.
Kommuneplanen udpeger den eksisterende bygning som bevaringsværdig. Dette betyder, at
ejendommen ikke må nedrives, før grundejer har anmeldt nedrivning, nedrivningsanmeldelsen har
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været offentligt bekendtgjort, og Teknik- og Miljøudvalget har meddelt ejeren, om kommunen vil
nedlægge forbud mod nedrivningen.

Løsning

Mødet den 28. marts 2023 om projektet og om plansagen

Repræsentanter for Indre By Lokaludvalg havde den 28. marts 2023 møde med repræsentanter for
Teknik- og Miljøforvaltningen, COBE Arkitekter og Palads Biografen A/S om de fire scenarier
anvendelsen af Palads-grunden samt om de lokalplan- og kommuneplanmæssige forhold for
grunden. De fire scenarier:

A. Klassisk Palads
B. Moderne Palads
C. Grønt Palads
D. Bevaring af den eksisterende bygning i sin helhed eller sikring af de bærende bevaringsværdier.

I bilaget ses sekretariatets noter fra mødet.

Forslag til høringssvar

Forpersonskabet foreslår følgende høringssvar:

Indre By Lokaludvalg foreslår, at Palads bevares i sin helhed jf. indledende høring om
lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg. Lokaludvalget begrunder sin holdning med,

at den eksisterende bygning har filmhistorisk værdi og byhistorisk værdi
at den eksisterende bygning vil kunne anvendes til anden form for kultur, hvis ikke det er muligt
at opretholde biografdriften i bygningen
at en en næsten dobbelt så høj bygning på Palads-grunden som den nuværende bygning vil
ændre områdets karakter negativt og - så vidt lokaludvalget kan vurdere - kaste skygge på bl.a.
Vandværksgrunden med børneinstitutionerne.
at ønsket om en høj bygning på Palads-grunden i hovedsagen skyldes et ønske om at få
mulighed for at indrette kontorareal i bygningen. Men der er ikke behov for mere kontorareal i
Indre By. Der er ledige kontorarealer i Indre By nu og overordnet er lokaludvalget meget
opmærksom på, at anvendelsen af ejendomme i Indre By til kontor er med til at udhule
bymiljøet.

Subsidiært foreslår lokaludvalget, at en lokalplan og et kommuneplantillæg for Palads-grunden skal
baseres på skitseforslag A. Klassisk Palads. Dog mener lokaludvalget, at bygningen skal være lavere
end skitseret. Lokaludvalget foreslår, at den næstøverste etage i skitseprojektet udgår.

Lokaludvalget begrunder det subsidiære forslag med, at af de tre nybygningsscenarier er Klassisk
Palads-scenariet det, som respekterer den eksisterende bygnings udtryk mest og det scenarie, som
umiddelbart set vil passe bedst ind i omgivelserne.

Det ligger lokaludvalget på sinde, at en planlægning for Palads-grunden ses i sammenhæng med
området som helhed. Der bør udarbejdes en samlet plan for området, der afgrænses af Buen i Vester
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Farimagsgade; Vesterport, Axeltorv (nordlige del), Studiestræde (vestlige del), H.C. Andersens
Boulevard og Vesterbro Passage.  Lokaludvalget har et ønske om,  at dette område bliver et
samlingspunkt for Københavns underholdnings- og natteliv. Ønsket skal ses i lyset af lokaludvalgets
ønske om, at Middelalderbyen aflastes for natteliv.

Hvis der skal byges nyt på Palads-grunden, bør materialer i videst muligt omfang genbruges. Det vil
være i overensstemmelse med kommunens miljøpolitik, ligesom det vil respektere mange borgeres
forhold til området og til den eksisterende bygning på stedet.

Uanset hvilken bygning, der måtte komme på Palads-grunden, bør den forgyldte skulptur på toppen
af den eksisterende bygning kaldet Ursus og tyren  placeres på den nye bygning.

 

Michael Gatten, der er repræsentant for KBH - Commerce & Culture (KCC) i Indre By Lokaludvalg,
har bedt om, at KCCs høringssvar indsendes sammen med lokaludvalgets høringssvar. Se bilaget.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Teknik- og Miljøforvaltningen forventer, at der kan fremlægges en startredegørelse til behandling i
Teknik- og Miljøudvalget i juni 2023 og Økonomiudvalget i august 2023. Her skal der politisk tages
stilling til, om forvaltningen skal gå videre med et lokalplanforslag for ét af grundejers scenarier og i
så fald hvilket, eller ej. Teknik- og Miljøudvalget og Økonomiudvalget kan også beslutte, om
forvaltningen skal udarbejde en bevarende lokalplan for Palads.

Bilag

0. Link til hjemmesiden "Fremtidens Palads" med en præsentation af scenarierne

A. Klassisk Palads
B. Moderne Palads
C. Grønt Palads

https://fremtidenspalads.dk/2022/11/10/nordisk-film-biografer-praesenterer-tre-forslag-til-fremtidens-palads/
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Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at følgende afsnit ikke tages med i
høringssvaret:

"Subsidiært foreslår lokaludvalget, at en lokalplan og et kommuneplantillæg for Palads-grunden skal
baseres på skitseforslag A. Klassisk Palads. Dog mener lokaludvalget, at bygningen skal være lavere
end skitseret. Lokaludvalget foreslår, at den næstøverste etage i skitseprojektet udgår. Lokaludvalget
begrunder det subsidiære forslag med, at af de tre nybygningsscenarier er Klassisk Palads-scenariet
det, som respekterer den eksisterende bygnings udtryk mest og det scenarie, som umiddelbart set vil
passe bedst ind i omgivelserne."

"Hvis der skal byges nyt på Palads-grunden, bør materialer i videst muligt omfang genbruges. Det vil
være i overensstemmelse med kommunens miljøpolitik, ligesom det vil respektere mange borgeres
forhold til området og til den eksisterende bygning på stedet. Uanset hvilken bygning, der måtte
komme på Palads-grunden, bør den forgyldte skulptur på toppen af den eksisterende bygning kaldet
Ursus og tyren  placeres på den nye bygning."

 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jep Loft om, at lokaludvalget i høringssvaret bemærker,
at det ikke er logisk, at Teknik- og Miljøforvaltningen fortsat er åben overfor at ændre på
Palads-bygningen, når Palads-bygningen ikke kunne indgå i kommunens Byens Sjæl-bedømmelse i
2022, fordi bygningen er bevaringsværdig, 

 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Anton Skovle om, at lokaludvalget i høringssvaret
bemærker, at Nordisk Film Biografers egne borgermøder og workshops viste, at folk kan lide
Palads-bygningen.

 

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sven Perdrup om, at lokaludvalget i høringssvaret
bemærker, at der ikke bør tillades andre bygninger på Axeltorv end dem, der er der nu.

 

Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen om lokalplanforslag for
Palads med kommuneplantillæg, der ses i løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Indledende høring - Lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg
2. Sekretariatets noter fra mødet 28. marts 2023
3. KCC om Fremtidens Palads
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Forslag om at huse i Indre By med SAVE-værdi 1-6 ikke kan rives ned uden tilladelse
(2023-0086122)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte et medlemsforslag om, at lokaludvalget skal foreslå, at
bestemmelsen i Kommuneplanen om, at huse med SAVE-værdi 1-3 ikke kan rives ned uden
tilladelse, ændres, så der i stedet for 1-3 står 1-6. Det skal kun gælde for Indre By og Christianshavn.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter et medlemsforslag fra Jep Loft, om at lokaludvalget skal foreslå,
at bestemmelsen i Kommuneplanen om, at huse med SAVE-værdi 1-3 ikke kan rives ned uden
tilladelse, ændres, så der i stedet for 1-3 står 1-6. Det skal kun gælde for Indre By og
Christianshavn.

Problemstilling

Jep Loft har bedt om, at lokaludvalget drøfter nedenstående:

Som opsamling på lokaludvalgets møde den 27. oktober 2022 med teknik- og miljøborgmesteren
sendte hun den 4. januar 2023 et notat fra Teknik- og Miljøforvaltningen til lokaludvalget om forhold,
der blev drøftet i mødet. Fra notatet:

"Om muligheden for bevarende lokalplaner med mindre detaljegrad
I forhold til om det er muligt at lave bevarende lokalplaner med varierende detaljegrad, så er det en
mulighed. Det er dog også forvaltningens vurdering, at hvis lokalplanen laves så enkelt som muligt
uden mulighed for nedrivninger eller ændringer, vil det efterfølgende afstedkomme et stort antal
ansøgninger om dispensationer med heraf følgende større ressourcetræk.

Udpegningen af hvilke bygninger, der skal indgå, er også ressourcekrævende. SAVE-registret
indeholder fejl og mangler. Nogle gange er bygningerne ændret siden registreringen blev foretaget i
1990 erne. Der vil skulle kontrolleres og evt. justeres for hver enkelt bygning.

I forhold lokaludvalget forslag om, at ændre SAVE-værdi 3 (høj bevaringsværdi) til SAVE-værdi 6 (lav
bevaringsværdi), så forstår forvaltningen umiddelbart ikke forslaget. Det er en fast beskrevet metode
for vurderingerne, som anvendes (se evt. link til Slots og Kulturstyrelsens vejledning om SAVE:
SAVE_vejledning.pdf (slks.dk)). Det er kommunen, der foretager og indberetter vurderingerne."
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Jep Loft skrev den 5. januar 2023 til formandskabet:

"Borgmesterens svar er i relation til bevarende lokalplaner nedslående. Det kommer ikke ind på det,
som vi vedtog at skrive på vores sidste møde. Er vores brev ikke sendt endnu?

Hvad angår bekymringen ved overordnede lokalplaner med ringe detaljeringsgrad, kunne Teknik- og
Miljøforvaltningen jo prøve at forhøre sig hos de kommuner, der har erfaring med sådanne planer.
Vores brev giver en række eksempler.

At SAVE-registreringerne ikke er perfekte, er vel ikke et argument for ingenting at gøre.
Vurderingerne bruges jo faktisk i dag, og Teknik- og Miljøforvaltningen bør jo gøre noget for at leve
op til Kommuneplanen (Ændringsforslag 235). Vi kommer med en let måde, hvorpå man kan komme
i gang. Men det ser ud som om, Teknik- og Miljøforvaltningen helt har misforstået forslaget.

De skriver:

I forhold lokaludvalget forslag om, at ændre SAVE-værdi 3 (høj bevaringsværdi) til SAVE-værdi 6
(lav bevaringsværdi), så forstår forvaltningen umiddelbart ikke forslaget. Det er en fast beskrevet
metode for vurderingerne, som anvendes (se evt. link til Slots og Kulturstyrelsens vej[1]ledning om
SAVE: SAVE_vejledning.pdf (slks.dk)). Det er kommunen, der foretager og indberetter
vurderingerne.

Der skal ikke laves om på SAVE-vurderingerne. Det er bestemmelsen i Kommuneplanen om, at huse
med SAVE-værdi 1-3 ikke kan rives ned uden tilladelse, der skal ændres. I stedet for 1-3 skal der stå
1-6. Og det skal kun gælde for Indre By og Christianshavn."

Teknik- og Miljøforvaltningen antager åbenbart, at lokaludvalget har skrevet noget vrøvl. De kunne
have forespurgt direkte hos os (eller Christian) og fået en forklaring. Det ville bare have kostet en kort
telefonopringning. Men når de får forklaringen, vil de forhåbentlig støtte forslaget."

 

SAVE-metoden og bevaringsværdier

Fra Slots- og Kulturstyrelsen hjemmeside:

"Kend de arkitektoniske kvaliteter og den historiske bystruktur. Mange danske købstæder og
landbebyggelser rummer historiske bymiljøer, som er meget værdifulde også set i internationalt
perspektiv. De arkitektoniske kvaliteter kan kortlægges og vurderes med SAVE-metoden, som også
er blevet anvendt i de mange udgivne kommuneatlasser.  

SAVE kan anvendes til at kortlægge og vurdere byers og bygningers arkitektoniske, kulturhistoriske
og landskabelige værdier. SAVE-undersøgelser kan give politikere og embedsmænd overblik over de
arkitektoniske og kulturhistoriske kvaliteter, og være en hjælp, når der skal tages beslutninger om
byudvikling, byomdannelse eller udvikles en arkitekturpolitik eller til oplysning af borgerne om, hvad
der er bevaringsværdigt.

SAVE-metoden kan danne udgangspunkt for udpegning af bevaringsværdige bygninger og
kulturmiljøer, ligesom det er et godt redskab for kommunernes byggesagsbehandling."
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Læs mere
her: https://slks.dk/omraader/kulturarv/bevaringsvaerdige-bygninger-og-miljoeer/bevaringsvaerdige-bygninger-metode/save

 

Uddrag fra side 39 i Slots- og Kulturstyrelsens SAVE vejledning, der ses i bilaget:

"I forbindelse med SAVE-vurderingen fastlægges en lokal, kommunal skala, der er baseret på en
overordnet forståelse for områdets arkitektoniske, kulturhistoriske og miljømæssige kvaliteter. Dette
beskrives nærmere i afsnit 4 om arbejdets tilrettelæggelse.

Bevaringsvurderingerne udspringer således altid af den lokale sammenhæng, og et hus, der er
bevaringsværdigt i Slagelse vil således ikke nødvendigvis være bevaringsværdigt i Ikast  og
omvendt. Vurderingskriteriet for de bevaringsværdige bygninger er således at de har regional eller
lokal betydning, mens de fredede bygninger skal have national betydning.

Kommunerne har i den hidtidige praksis ladet de bygninger, der har fået bevaringsværdierne 1-4
være dem, der skal passes på, og udpeget dem som bevaringsværdige.

Bygninger med den højeste værdi (1) vil som oftest, men ikke altid, være fredede bygninger eller
folkekirker.

Bygningerne 2-4 er de bygninger, som i kraft af deres arkitektur, kulturhistorie, og
håndværksmæssige udførelse er lokalt fremtrædende eksempler indenfor deres slags, eller
bygninger, der i kraft af deres placering er umistelige for en helhed.

Bygninger med bevaringsværdierne 5-6 er jævne, pæne bygninger, hvor utilpassede udskiftninger og
ombygninger trækker ned i karakteren. Her vil enkle og gennemtænkte
udskiftninger eller renoveringsarbejder ofte kunne styrke bygningernes udtryk.

Bygninger med bevaringsværdierne 7-9 er ofte bygninger uden særligt arkitektonisk udtryk eller uden
væsentlig historisk betydning. Det kan også være bygninger, der er så ombyggede eller som har så
mange udskiftninger, at de har mistet deres oprindelighed.

Bevaringsværdien er udtryk for den samlede vurdering på besigtigelsestidspunktet. Når der senere
sker ændringer med bygningen, vil karaktererne ændre sig og bevaringsværdien skal muligvis
korrigeres. En bygning kan ved en god istandsættelse eller renovering opgraderes.

Man skal være opmærksom på, at bevaringsværdien ikke har noget med brugsværdien at gøre."

 

Kommuneplanen om kulturmiljøer og bevaringsværdige bygninger

Citat fra side 42 i den gældende kommuneplan:
Byen rummer med sin mangeårige historie værdifulde kulturmiljøer og bevaringsværdige bygninger,

som vidner om fortidens københavnerliv og den udvikling, der er fundet sted. Historiske og kulturelle
spor er med til at give identitet og kant til nutidens og fremtidens by. Derfor har vi udpeget værdifulde
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kulturmiljøer og bevaringsværdige bygninger, så de kan blive aktiveret i omdannelsen og udviklingen
af byen. Enten i bevaret form eller transformeret til ny anvendelse, der bygger videre på de historiske
lag. I løbet af kommuneplanperioden udarbejdes der en opdatering af værdifulde kulturmiljøer i
kommuneplanen.

Desuden sættes der gang i arbejdet med at byen bliver dækket af lokalplaner, startende med
middelalderbyen og Christianshavn.

 

Sagen var på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 9. marts 2023, men blev udsat.

Løsning

Lokaludvalget drøfter, om det skal foreslå, at bestemmelsen i Kommuneplanen om, at huse med
SAVE-værdi 1-3 ikke kan rives ned uden tilladelse, ændres, så der i stedet for 1-3 står 1-6. Det skal
kun gælde for Indre By og Christianshavn.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning
Til mødet forelå et papir fra en drøftelse den 29. marts 2023 i lokaludvalgets Byudviklingsgruppe. Se
bilagsoversigten:

 

1. Lokaludvalget drøftede, om lokaludvalget skal foreslå, at bestemmelsen i Kommuneplanen om,
at huse med SAVE-værdi 1-3 ikke kan rives ned uden tilladelse, ændres, så der i stedet for 1-3
står 1-6. Det skal kun gælde for Indre By og Christianshavn. Der var følgende bemærkninger
fra lokaludvalgets medlemmer i drøftelsen:

I papiret, der er omdelt, ses eksempler på samarbejdet mellem lokaludvalget og Teknik-
og Miljøforvaltningen.
Lokaludvalget kan invitere Teknik- og Miljøforvaltningens direktion til dialog om
samarbejdet og om behovet for at beskyttet Indre Bys kultur- og bymiljø.
Hvis kommunen tillader bygninger at forfalde, mister de bevaringsværdi. 
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2. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at invitere Teknik- og Miljøforvaltningens
direktion til en samtale med lokaludvalget om samarbejdet mellem lokaludvalget og
forvaltningen og om behovet for at beskytte Indre Bys kulturmiljø og bymiljø.

Bilag
1. SAVE-vejledning: Kortlægning og registrering af bymiljøers og bygningers bevaringsværdi (ikke på
papir)
2. Teknik- og Miljøforvaltningens kommentarer til henvendelse om bevarende lokalplaner i
Middelalderbyen (ikke på papir)
3. Indre By Lokaludvalg om bevarende lokalplaner (ikke på papir)
4. Nyt bilag: Eksempler vedrørende lokaludvalgets samarbejde med forvaltningen om bymiljøet i
Indre By
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Forvaltningssvar om Toldbygningen, Havnegade 44 (2023-0133527)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte Teknik- og Miljøforvaltningens svar til lokaludvalget om dispensation
fra lokalplan til istandsættelse af Havnegade 44.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter notatet af 28. marts 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen med
svar på spørgsmål fra lokaludvalget om dispensation fra lokalplan til istandsættelse af
Havnegade 44. Se bilaget.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Peter Muschinsky:

"Jeg vil gerne have dette svar fra borgmesteren/Teknik- og Miljøforvaltningen taget op på næste
møde i Indre By Lokaludvalg.  Det drejer sig særligt om denne passage:

Hvad er lovgrundlaget for denne fremgangsmade?
Forvaltningen er altid forpligtet til at forsøge at lovliggøre en evt. op- stilling i det omfang, det er
muligt.

Svar

Forvaltningen har mulighed for at udstede pabud om fjernelse af genstande mv. jf. vejlovens § 81,
hvis disse er anbragt pa vejarealet uden tilladelse efter vejlovens § 80, og der efterfølgende ikke kan
meddeles tilladelse.

Det følger endvidere af forvaltningslovens § 7, at en myndighed skal vejlede borgere og
virksomheder saledes, at de har tilstrækkelig information til ikke at lave fejl pga. af uvidenhed eller
misforstaelser. Forvaltningen har haft praksis for at vejlede virksomheder om, hvilken betydning
vejlovens § 80 har, samt hvordan virksomheden lettest søger og eventuelt opnar en tilladelse til den
opstillede udendørsservering.

Forvaltningen er desuden underlagt de forvaltningsretlige principper, herunder bl.a.
proportionalitetsprincippet.

Proportionalitetsprincippet betyder, at der skal være et rimeligt forhold  proportionalitet  mellem pa
den ene side, de interesser som tilgodeses ved et myndighedsindgreb, og pa den anden side den
belastning, om indgrebet pafører den eller de borgere, som indgrebet gar ud over.
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Det vil f.eks. sige, at der i en sag om lovliggørelse skal anvendes det mindst indgribende middel, men
i princippet ligger ogsa, at der skal være et rimeligt forhold mellem malet og midlet.
Proportionalitetsprincippet taler derfor for retlig lovliggørelse, da retlig lovliggørelse er mindre
indgribende for borgeren end fysisk lovliggørelse.

Baggrunden er, at det så vidt jeg kan se (og forstå) betyder at det i praksis er lettere at få tilladelse til
noget hvor en tilladelse er tvivlsom, hvis man gennemfører det inden Teknik- og Miljøforvaltningen
når at behandle ansøgningen, og det er dyrt/omkostningstungt/vanskeligt at gennemføre en fysisk
lovliggørelse = mindre indgribende over for ansøger  at gennemføre en retlig lovliggørelse.  Småting
skal/kan altså lovliggøres fysisk, og store dyre ting søges lovliggjort retligt fordi det er mindre
indgribende over for ansøger.  Det er en uheldig tendens hvis byggesager, dispensationer fra
lokalplaner/fredning mm. behandles efter det princip i Københavns Kommune."

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter notatet af 28. marts 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen med
svar på spørgsmål fra Iokaludvalget om dispensation fra lokalplan til istandsættelse af Havnegade
44. Se bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede notatet af 28. marts 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen med svar på
spørgsmål fra lokaludvalget om dispensation fra lokalplan til istandsættelse af Havnegade 44.
Der var følgende bemærkninger fra lokaludvalgets medlemmer i drøftelsen:

Lokaludvalget bør få en uafhængig juridisk vurdering af Teknik- og Miljøforvaltningens
tilgang til "lovliggørelse".
For tiden står der skilte på udeserveringsbordene med teksten "Membership only".
Teknik- og Miljøforvaltningen har oplyst, at ansøgninger om udeservering kun afvises,
hvis der er vejteknisk belæg for det.
Lokaludvalget skal bede Teknik- og Miljøforvaltningen om at blive hørt om udkastet til
administrationsgrundlag for udeservering, som Teknik- og Miljøudvalget skal tage stilling
til inden så længe.
Tilsyneladende fremmer det sagsbehandlingen, hvis man gør noget ulovligt.
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2. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen om, at
lokaludvalget høres om udkastet til administrationsgrundlag for udeservering, som Teknik- og
Miljøudvalget skal tage stilling til.

3. Lokaludvalget bad sekretariatet undersøge, om lokaludvalget kan købe en uafhængig juridisk
vurdering af Teknik- og Miljøforvaltningens tilgang til "lovliggørelse".

Bilag
1. Forvaltningssvar om Toldbygningen, Havnegade 44
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Opfordring til forbud mod fossile reklamer i Københavns Kommune (2023-0085873)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Borgerrepræsentationen om forbud mod fossile
reklamer.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Borgerrepræsentationen om forbud mod fossile
reklamer, der ses i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Mail af 23. februar 2023:

"Kære Indre By Lokaludvalg

Vi kommer fra Den Grønne Ungdomsbevægelse og vi arbejder på et kommunalt forbud mod fossile
reklamer byrummet i Københavns Kommune. Med fossile reklamer menes reklamer for fossile
brændsler, fossildrevne biler og flyrejser. 

I forbindelse med de kommende forhandlinger om den forestående Klimaplan 2035, arbejder vi på at
et kommunalt forbud mod fossile reklamer bliver sat på dagsordenen til forhandlingerne. Nederst i
mailen har vi formuleret en opfordring til Københavns Kommunes borgerrepræsentation, som
opsummerer indholdet af forslaget og motivationen bag det. Vi har desuden vedhæftet en mere
uddybende beskrivelse af vores forslag. 

Vi vil gerne høre jeres overordnede tanker om vores initiativ, og høre om I eventuelt kunne være
interesserede i at støtte op omkring kampagnen. Jeres opbakning kunne eventuelt bestå i at
inddrage forslaget i jeres anbefalinger til den nye klimaplan. Den kunne f.eks. også bestå i at
spørgsmål, relateret til fossile reklamer i byrummet, blev inkluderet i fremtidige
borgerpanelsundersøgelser. 

Opsummering af forslag om forbud mod fossile reklamer:

Vi opfordrer til at Københavns Kommune arbejder for et forbud mod klimabelastende reklamer alle de
steder, hvor det er muligt. Vi foreslår et forbud som omfatter de mest klimabelastende produkter:
flyrejser, fossile biler og fossile brændsler. Der er en direkte sammenhæng mellem reklamer for
klimabelastende produkter og øgede udledninger fra nyt forbrug. Samtidig er disse reklamer
medskyldige i en omfattende sundhedskrise fra luftforurening. Københavns Kommune må følge
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Amsterdam og andre europæiske byer i at sætte en stopper for disse reklamer. Det vil være et vigtigt
klimatiltag, og være et stærkt signal til Christiansborg om, at vi skal have et nationalt forbud.

Vi håber at det er noget, I kan se jer selv I! Glæder os til at høre fra jer,

De bedste hilsner,
Signe, Jonatan, Bente, Jonatan & Christian"

 

Sagen var på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 9. marts 2023, men blev udsat.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget skriver til Borgerrepræsentationen:

"Med henvisning til den vedlagte opfordring fra Den Grønne Ungdomsbevægelse foreslår vi

at Københavns Kommune ikke har fossile reklamer på kommunens ejendomme
at Københavns Kommune opfordre Folketinget til at vedtage et forbud mod fossile reklamer i
byrummet i stil med forbuddet mod tobaksreklamer".

Med venlig hilsen

Bent Lohmann;
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Sekretariatet orienterer Den Grønne Ungdomsbevægelse om lokaludvalgets beslutning.

Beslutning
 
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at der i brevet skal anvendes en
anden formulering end "fossile reklamer".
 
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jan Frederik Hansen om, at det af brevet skal fremgå,
at opfordringen ikke gælder togrejser.

Lokaludvalget godkendte brevet til Borgerrepræsentationen om forbud mod fossile reklamer, der ses
i løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.
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Bilag
1. Fra Den Grønne Ungdomsbevægelse (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Affaldssortering (2023-0046215)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at bede Teknik- og Miljøforvaltningen kommentere på artikler og
videoer om automatisering af affaldssortering i lyset af planen om at placere sorteringspunkter i Indre
By.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen
kommentere på artikler og videoer om automatisering af affaldssortering mv. jf. afsnittet
"Problemstilling", i lyset af planen om at placere sorteringspunkter i Indre By.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Niels Kongshaug:

"Vi har deltaget i lokale byvandringer overalt i byen over flere gange. Det ser nu ud til, at dette er
overflødigt. Se disse links, der alle viser, at der nu findes automatiske sorteringsmaskiner.

Med mit kendskab til kommunen, så vil meget forkert sorteret affald gå til forbrændingen, dette vil
kunne undgås med disse maskiner.

Alle de mange huller overalt kan spares.

Der skal ikke køre store diesellastbiler rundt hver dag

Min kilde er ikke obskure grønne sider, men Teknologisk Institut m.fl. Først link fra Teknologisk
Institut: 

https://www.teknologisk.dk/robotter-med-supersanser-skal-sortere-affald-til-genbrug/36746

https://www.youtube.com/watch?v=AVTVkJEeSAs&t=5s

-https://www.planet-tech.dk/cirkulaer-okonomi/banebrydende-affaldssortering-i-norge/

https://altomteknik.dk/formler-formelsamlinger-og-teknisk-viden/affaldssortering-robotteknologi-til-automatisk-affaldssortering/,

https://borgernet.odsherred.dk/da-DK/ideas/automatisk-affaldssortering

Jeg mener, at vi fra lokaludvalget skal spørge kommunen om dette. Først til diskussion.
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Sagen var på dagsordenen for lokaludvalgets møder den 9. februar og den 9. marts 2023, men blev
udsat.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen
kommentere ovennævnte materiale, som Niels Kongshaug henviser til, set i lyset af planen for
placering af sorteringspunkter i Indre By.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

Bilagene er ikke udsendt på papir.

Beslutning
Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen kommentere på
artikler og videoer om automatisering af affaldssortering mv. jf. afsnittet "Problemstilling" i lyset af
planen om at placere sorteringspunkter i Indre By.

Bilag
1. Teknologisk Institut: Robotter med supersanser skal sortere affald (ikke på papir)
2. Banebrydende affaldssortering i Norge (ikke på papir)
3. Odsherred Kommune: Automatisk affaldssortering (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Status på implementeringen af Middelalderbyen-projektet (2023-0132689)

Indre By Lokaludvalg  skal drøfte status på implementeringen af kommunens
Middelalderbyen-projekt.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter status på implementeringen af kommunens
Middelalderbyen-projekt.

Problemstilling

Repræsentanter for Indre By Lokaludvalg havde den 23. marts 2023 et møde med Teknik- og
Miljøforvaltningen om kommunikation og interessentdialog vedrørende implementering af
kommunens Middelalderbyen-projekt.

Se oplægget fra forvaltningen i bilaget. I bilaget ses også sekretariatets noter fra mødet.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget drøfter status på implementeringen af Middelalderbyen-projektet.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede status på implementeringen af kommunens Middelalderbyen-projekt.
Der var følgende bemærkninger fra lokaludvalgets medlemmer i drøftelsen:
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Sekretariatets noter fra mødet med Teknik- og Miljøforvaltningen, som ses i bilaget, er
dækkende for lokaludvalgets tilgang til implementeringen af kommunens
Middelalderbyen-projekt.
Kommunen skal inddrage de afsmittende effekter af projektet på de omkringliggende
kvarterer.
Lokaludvalget skal beslutte, hvad det vil have i byrummet i stedet for parkeringspladserne, der
fjernes. Teknik- og Miljøforvaltningen skal orienteres om det.
Lokaludvalget skal til stadighed gøre opmærksom på, at kommunen bør købe
erstatningsparkering i parkeringsanlæggene rundt om Middelalderbyen til dem i
Middelalderbyen, som har beboerparkeringslicens. Erstatningsparkeringen skal ligge i rimelig
afstand fra ens bopæl.
Der skal udarbejdes en plan for borgerdialogen om implementeringen af projektet.
Politisk har man ikke taget stilling til, hvordan projektet for Middelalderbyen hænger sammen
med andre trafikprojekter. Der er behov for en overordnet trafikplan. Trafikøer bør indgå i
planen. Planen bør også behandle det forhold, at der de senere år er kommet nye
mobilitetsformer.
Lokaludvalget kan holde et forberedelsesmøde med beboerforeningerne om det, som Teknik-
og Miljøforvaltningen måtte bede lokaludvalget forholde sig til for så vidt angår borgerdialog og
interessentinddragelse.

Bilag
1. Sekretariatets noter fra mødet den 23. marts 2023
2. Teknik- og Miljøforvaltningens præsentation

Side 28

\Attachments\32795082-49075415-1.pdf
\Attachments\32795083-49075416-1.pdf


INDRE BY LOKALUDVALG

10.  MEGAFONs undersøgelse for Københavns Kommune om udeserveringer (2023-0131662)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte resultaterne af MEGAFON-undersøgelse i perioden 30. januar-2.
februar 2023 om udeservering i lyset af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse i oktober 2022 om
bl.a. udeservering samt træffe beslutning om, hvorvidt det skal skrive til Teknik- og Miljøudvalget om
MEGAFON-undersøgelsen.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter resultaterne af MEGAFON-undersøgelse i perioden 30.
januar-2. februar 2023 om udeservering i lyset af lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse i
oktober 2022 om bl.a. udeservering. Se bilaget.

2. at Indre By Lokaludvalg beslutter, om det skal bemyndige Bent Lohmann til at skrive til Teknik-
og Miljøudvalget om MEGAFON-undersøgelsen med udgangspunkt i lokaludvalgets
bemærkninger om sagen i mødet den 13. april 2023.

 

Problemstilling

I perioden 30. januar-2. februar 2023 har MEGAFON gennemført en undersøgelse på bestilling af
Teknik- og Miljøudvalget med ønske om at afdække holdningen til udeserveringer i København
blandt kommunens borgere. Anledningen er, at Teknik- og Miljøudvalget i maj 2023 skal tage stilling
til nye regler for udeservering i København. Der er tale om et såkaldt administrationsgrundlag, som
bl.a. skal fastlægge rammerne for tilsynet med byens udeserveringer.

1.021 respondenter fra hele Københavns Kommune har deltaget i MEGAFON-undersøgelsen.
. 
Hovedkonklusionerne er følgende:

1. Københavnerne er glade for byens udeservering
Et klart flertal er positivt stemt i forhold til at bo i nærheden af en udeservering
Næsten alle borgere har noget godt at fremhæve i forhold til at bo i en by med 
udeserveringer  flest fremhæver den gode stemning
Larm opleves som den største ulempe ved at bo i en by med udeserveringer  halvdelen
oplever dog slet ikke, at der er noget dårligt ved det.
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2. Overordnet set mener københavnerne ikke, at der er for mange udeserveringer  nogle steder
ønsker de sig flere

2 ud af 3 mener ikke, at der er bydele med for mange udeserveringer  hver 8. synes dog,
at der er for mange i Indre By
Halvdelen af borgerne nævner bydele, hvor de mener, at der godt måtte være flere
udeserveringer  særligt Amager fremhæves
Forskel i synet på lukketider på hverdage og i weekender.

Som en del af hovedkonklusionerne nævnes det, at næsten halvdelen af respondenterne (46%)
angiver at bo i nærheden af en udeservering  og at langt de fleste (81%) af disse borgere svarer, at
de synes, at det er positivt (52%) eller meget positivt (29%). Lidt færre af de borgere, der bor tæt på
en udeservering i Indre By/Christianshavn  (68%), synes alt i alt, at det er positivt/meget positivt at bo
i nærheden af en udeservering. 

I undersøgelsen konkluderes det også,

at larm opleves som den største ulempe ved at bo i en by med udeserveringer  halvdelen
oplever dog slet ikke, at der er noget dårligt ved det.
at flere borgere med udeservering i nærheden angiver, at Det larmer  (22%), sammenlignet
med borgere uden udeservering i nærheden (15%).
at sammenlignet med gennemsnittet på hhv. 18%, 14% og 9% for hele Københavns Kommune
fremhæver flere borgere, der bor i Indre By/ Christianshavn ,

at det larmer  (30%)
at der er meget affald og mange flasker og cigaretskodder på gaden  (22%)
at gæster er irriterende mennesker, der opfører sig dårligt  (19%).

Løsning

Det indstilles, at lokaludvalget drøfter resultaterne af MEGAFON-undersøgelsen i lyset af
lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse i oktober 2022 om bl.a. udeservering. Se bilaget.

Det indstilles desuden, at lokaludvalget beslutter, om det skal bemyndige Bent Lohmann til at skrive
til Teknik- og Miljøudvalget om MEGAFON-undersøgelsen med udgangspunkt i lokaludvalgets
bemærkninger om sagen i mødet den 13. april 2023.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning
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1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af MEGAFON-undersøgelsen om udeservering i lyset af
lokaludvalgets borgerpanelundersøgelse i oktober 2022 om bl.a. udeservering. Der var
følgende bemærkninger fra lokaludvalgets medlemmer i drøftelsen:

Andelen af unge respondenter i MEGAFON-undersøgelsen er umiddelbart set skæv i
forhold til befolkningssammensætningen i kommunen og i Indre By.
Lokaludvalget skal fortsat gøre opmærksom på, at der er tryk på Indre By med hensyn til
udeserveringer.
Lokaludvalget bør arbejde for, at udeserveringer ved beboelse lukkes kl. 24 eller
tidligere.
Hvad er smertegrænsen? Hvad er et rimeligt niveau for udeserveringer?
Svarprocenten i MEGAFON-undersøgelsen er lav.
Lokaludvalget bør få oplyst, hvor mange personer med bopæl i Indre By, der har svaret
på MEGAFON-undersøgelsen.
"Bor i nærheden" kan fortolkes forskelligt af dem, der har svaret på
MEGAFON-undersøgelsen.
Det bør undersøges, hvorfor unge ser mere positivt på udeserveringer end ældre.
Der er for mange udeserveringer i Indre By og antallet vokser.
Sekretariatet kan sammenligne MEGAFON-undersøgelsen med lokaludvalgets
borgerpanelundersøgelse.
MEGAFON-undersøgelsen har ikke udspecificeret, om udeserveringerne hører til
restauranter, barer eller cafeer.
Der er for mange udeserveringer i Indre By, men billedet er mere nuanceret end som så. I
nogle dele af Indre By er antallet af udeserveringer passende og i balance.

2. Lokaludvalget besluttede, at bemyndige Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget
om MEGAFON-undersøgelsen med udgangspunkt i ovennævnte bemærkninger og med
inddragelse af en sammenligning med lokaludvalgets egen borgerpanelundersøgelse.

 

Bilag
1. Megafonundersøgelsen
2. Omtale af Megafonundersøgelsen på Københavns Kommunes hjemmeside
3. Indre By Borgerpanel om udeservering
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Status på Københavner-picnic den 11. juni 2023 (2023-0131929)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte, at det ikke søger fonde om støtte til sine to Københavner-picnicer
den 11. juni 2023  i hhv. Rosengade og Magstræde. I stedet skal lokaludvalget beslutte at afsætte en
ramme til de to arrangementer til dækning af udgifter, der ikke måtte finansieret på anden vis.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg ikke søger fonde om støtte til sine to Københavner-picnicer den 11. juni
2023  i hhv. Rosengade og Magstræde

2. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 100.000 kr. til de to arrangementer til dækning
af udgifter, der ikke måtte finansieret på anden vis

Problemstilling

Den 11. juni 2023 afholdes Arkitekturårets store fælles picnic. Hver bydel inviterer på lokal
fællesspisning i særlige byrum. Hvert lokalområde afholder en helt særlig langbordsmiddag, på et
sted, der har en særlig betydning for bydelen.

Tovholderne for Indre By Lokaludvalgs Københavner-picnic, Gunna Starck og Sally Mountfield, har
ønske om, at lokaludvalget søger Realdania og A.P. Møller-fonden om penge til de to arrangementer
i hhv. Rosengade og Magstræde med lokaludvalget som vært.

Imidlertid skal en indtægt fra en fond til lokaludvalget bevilges af Borgerrepræsentationen enten i en
selvstændig sag på Borgerrepræsentationens dagsorden eller som en del af en sag om
bevillingsmæssige ændringer.

Derudover er der et teknisk spørgsmål om fondsmoms, som der skal tages højde for. 

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget ikke søger om støtte fra fonde og at lokaludvalget i stedet forhøjer den
afsatte ramme til picnicen i lokaludvalgets pulje til borgerdialogaktiviteter fra 50.000 kr. til 100.000 kr..
Beløbet er til dækning af udgifter ved de to arrangementer, der ikke måtte finansieret på anden vis.

Status
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Der regnes med mellem 200 og 500 gæster pr. picnic. I Magstræde har tovholderne en aftale med
Spisehuset, der har erfaring med langbordsmiddage for gadens beboere og adgang til de kommunale
faciliteter i Huset.

I Rosengade har tovholderne en aftale med Det Runde Bord (socialøkonomisk virksomhed) om at stå
for maden.

Der vil være et vegetarisk/vegansk tilbud, så alle føler sig inviterede. Vi synes, at det er vigtigt at få
signaleret, at Indre By er mere end shopping og druk i middelalderbyen.

Ved arrangementet i Magstræde vil emnet være de gamle huse, hvad der karakteriserede gaden og
dens beboere og lidt om, hvad københavnene har spiste med vægt på sild og nærheden til
vandet/Gl. Strand. Det vil blive gjort lidt utraditionelt i forhold til de præfabrikerede turistture, der
dagligt fylder gaden.

I Rosengade vil være en tur i Nyboder Mindestuer, et lille foredrag om historiske huse (de er i den
gamle pigeskole) og vise et eksempel på vellykket sanering i en landsby , der har alt: skoler,
gymnasium, plejehjem, godt almennyttigt byggeri, institutioner og kirke.

Ved begge arrangementer vil to nycirkusartister optræde på/med den ikoniske københavnerbænk
som omdrejningspunkt.

Der er søgt om arrangementstilladelse til begge arrangementer.

Økonomi

Teknik- og Miljøforvaltningen har afsat 50.000 kr. pr. bydel til Københavner-picnicen, som i
hovedsagen skal gå til opsætning af mobile toiletter, borde, stole osv.

Der regnes med 200 kr. i egenbetaling fra deltagerne i middagen.

Det foreslås, at lokaludvalget forhøjer den afsatte ramme til picnicen i lokaludvalgets pulje til
borgerdialogaktiviteter fra 50.000 kr. til 100.000 kr.. Beløbet er til dækning af udgifter ved de to
arrangementer, der ikke måtte finansieret på anden vis.

Der vil være udgifter til

at betale de lokalhistoriske arrangementer,
at tilbyde cykeltaxi til gangbesværede
at betale ny-cirkusforestillingerne På Bænken
at betale for at gøre middagen lækker til en overkommelige pris
at invitere en mindre gruppe, som ikke kommer så meget ud, og som kan deltage gratis.

Videre proces

Tovholderne planlægger og gennemfører arrangementerne i Rosengade og Magstræde den 11. juni
2023. I de kommende lokaludvalgsmøder orienterer de om status på planlægningen.

Side 33



Beslutning

1. Lokaludvalget besluttede ikke at søge fonde om støtte til sine to Københavner-picnicer den 11.
juni 2023  i hhv. Rosengade og Magstræde.

2. Lokaludvalget afsatte en ramme på 100.000 kr. til de to arrangementer til dækning af udgifter,
der ikke måtte finansieret på anden vis.

3. Lokaludvalget tog en orientering fra Gunna Starck og Sally Mountfield om status på de to
arrangementer til efterretning.
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2023-0127516)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Faste arbejdsgrupper

Byudviklingsgruppen
Bylivsgruppen
Puljegruppen

Andre arbejdsgrupper

Arbejdsgruppe om bevarende lokalplaner
Arbejdsgruppe vedr. UNESCO World Capital of Architecture
Arbejdsgruppe om udvikling af Kulturhuset Indre By
Arbejdsgruppe vedr. Palads Teatret
Arbejdsgruppe om kvarterplaner for Grønnegade-kvarteret og Adelgade-kvarteret
Bydelsplan-gruppen.

Kontaktgrupper

Kultur
Idræt, sundhed og ældre
Turisme
Erhverv
Socialområdet
Børn og unge
Integration

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

Middelalderbyen
Metropolzonen
Nansensgade-kvarteret
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Øster Farimagsgade-kvarteret
Østerport
Frederiksstaden og Nyboder
Gammelholm og Nyhavn

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

By & Havns følgegruppe vedr. Lynetteholm
By & Havns forum for lokaludvalg
Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. Masterplan Åboulevard
Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. mindre trafik i Middelalderbyen
Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
Miljøpunkt Indre By & Christianshavns referencegruppe vedr. affaldssortering
Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. vandkulturhus på Papirøen
Godsnetværket under Teknik- og Miljøforvaltningen

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
Byudviklingsgruppen

Sally Mountfield oplyste, at i det seneste møde drøftede Byudviklingsgruppen luftforurening og
offentlig transport. Byudviklingsgruppen vil sætte en sag om offentlig transport på dagsordenen for
lokaludvalgets møde den 11. maj 2023. Eventuelt  vil der også komme en sag på dagsordenen om
Botanisk Have.

 

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Hans-Henrik T. Ohlsen oplyste, at en hjemløs har taget ophold i byttecontaineren på Dyrkøb.
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Lokaludvalget tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  B-sag: Ønsker til kommunens budget for 2024 (Teknik- og Miljøudvalget) (2023-0131911)

Indre By Lokaludvalg skal godkende ønsker på Teknik- og Miljøudvalgets område til kommunens
Budget 2024.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender ønskerne på Teknik- og Miljøudvalgets område til
kommunens Budget 2024, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Jf. brevet i bilaget fra teknik- og miljøborgmester Line Barfod vil Teknik- og Miljøudvalget i sit møde
den 12. juni 2023 drøfte lokaludvalgenes budgetønsker og udvælge, hvilke de vil henvise til
forhandlingerne om kommunens Budget 2024.

Lokaludvalgene skal indsende sine budgetønsker senest den 8. maj 2023. I tiden frem mod den 8.
maj 2023 har lokaludvalgene mulighed for at få faglige input fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
budgetønskerne. Teknik- og miljøborgmesteren opfordrer til, at hvert lokaludvalg indsender 2-3
ønsker, der er vigtige for lokalområdet.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at indsende følgende budgetønsker til
Teknik- og Miljøudvalget:

1. Udarbejdelse af bevarende lokalplaner i Middelalderbyen jf. ønsket til Overførselssagen - se
bilaget.

2. Vedligeholdelse og opdatering af de offentlige legepladser i Indre By jf. ønsket til
Overførselssagen - se bilaget.

3. Håndhævelse af regler og vilkår vedr. husfacader, udeservering, udendørs
musikarrangementer og events.

4. Køb af parkeringspladser i parkeringsanlæg til beboere i Indre By, så gadeparkering i Indre By
kan nedlægges til fordel for rekreative og/eller miljørigtige formål, fx til affaldssortering.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

I juni-mødet og i august-mødet skal lokaludvalget beslutte høringssvar om forslag til kommunens
budget for 2024.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at ønskelisten omfatter

en mobilitetsanalyse, hvor konsekvenserne i Indre By af, at Middelalderbyen skal være bilfri, er
indregnet. 
en analyse af behovet for offentlig trafik i Indre By blandt beboere i og brugere af Indre By og
herunder en analyse af i hvilken grad den nuværende offentlige trafik er tilstrækkelig.

Lokaludvalget godkendte ønskerne på Teknik- og Miljøudvalgets område til kommunens Budget
2024, der fremgår af løsningsafsnittet og ovenfor.

Bilag
1. Henvendelse fra teknik- og miljøborgmesteren til lokaludvalg om budgetprocessen
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  B-sag: Input til mulige placeringer af skæve boliger (2023-0132041)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige Bent Lohmann til at foreslå Økonomiforvaltningen at placere
skæve boliger på DSB-arealet langs Folke Bernadottes Alle, i Nyropsgade og i nedlagte butikker.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at foreslå Økonomiforvaltningen at
placere skæve boliger følgende steder:

DSB-arealet langs Folke Bernadottes Alle
Nyropsgade
Nedlagte butikker.

Problemstilling

Med mail den 16. marts 2023 bad Økonomiforvaltningen om forslag til, hvor der kan placeres skæve
boliger. Skæve boliger er en boligtype, som kan rumme de hjemløse, der ikke har så omfattende
støttebehov, at de skal have en plads på et botilbud, men som dog vanskeligt kan passe ind i en
almindelig bolig.

Baggrunden er, at den nye bolig- hjemløseaftale er på vej til at blive lov. Formålet med aftalen er bl.a.
at reducere antallet af hjemløse og gøre op med langvarig hjemløshed i Danmark. Vedtages den nye
hjemløsereform, vil Københavns Kommune komme til at stå overfor en stor stigning i behovet for bl.a.
skæve boliger.

I bilaget ses krav til placeringerne.

Der er svarfrist den 29. april 2023, idet lokaludvalgene har fået udsat fristen, der oprindeligt var sat til
den 11. april 2023.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Bent Lohmann til at foreslå Økonomiforvaltningen
følgende placeringer:

DSB-arealet langs Folke Bernadottes Alle
Nyropsgade
Nedlagte butikker
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Frem mod lokaludvalgsmødet den 13. april 2023 vil Byudviklingsgruppen overveje andre
placeringsmuligheder.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann skriver til Økonomiforvaltningen om hvor i Indre By, man kan placere skæve boliger. 

Beslutning
 

1. Lokaludvalget drøftede hjemløshed og skæve boliger. Der var følgende bemærkninger fra
lokaludvalgets medlemmer i drøftelsen:

Lokaludvalget har behov for mere viden. Der skal være en stærkere indsats i forhold til
hjemløshed.
Der kan være et tema om hjemløshed i handleplanen, som udarbejdes som opfølgning på
bydelsplanen.
Skæve boliger i nedlagte butikker bør betjenes af viceværter.
Som følge af elektrificeringen af biler vil tankstationer blive nedlagt. Disse arealer kan
anvendes til skæve boliger.
Der kan indrettes shelters til hjemløse på havnepromenaden.

 
2. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at foreslå Økonomiforvaltningen at placere

skæve boliger følgende steder:
DSB-arealet langs Folke Bernadottes Alle
Nyropsgade
Nedlagte butikker.

Bilag
1. Økonomiforvaltningen om behovet for steder til skæve boliger
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  B-sag: Høringssvar om afgrænsning af miljøkonsekvensrapport for metrolinje M5
(2023-0132509)

Indre By Lokaludvalg skal tage Bent Lohmanns høringssvar til Økonomiforvaltningen
om afgrænsning af miljøkonsekvensrapport for metrolinje M5 til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager Bent Lohmanns høringssvar til Økonomiforvaltningen
om afgrænsning af miljøkonsekvensrapport for metrolinje M5 til efterretning. Se
høringssvaret i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen har med mail til bl.a. lokaludvalget samt på Bliv Hørt-portalen givet mulighed
for dels at komme med forslag til miljøforhold, der bør indgå i miljøkonsekvensrapporten, og dels at
komme med bemærkninger til miljøkonsekvensvurderingen i øvrigt. Høringsperioden er den 8.
marts-5. april 2023. 

Følgende fremgår af Bliv Hørt-portalen:
"Metrolinje M5 skal understøtte en bæredygtig byudvikling i de nye områder på Kløverparken,
Refshaleøen og Lynetteholm og afhjælpe kapacitetsudfordringerne i det eksisterende metrosystem
mellem Amager og det øvrige København.

Inden der kan gives tilladelse til anlæg af metrolinje M5 skal der gennemføres en
miljøkonsekvensvurdering (VVM) af projektet iht. miljøvurderingsloven og VVM-bekendtgørelsen for
havne. Det betyder, at bygherre Metroselskabet skal udarbejde en miljøkonsekvensrapport for projektet.

Miljøkonsekvensrapporten udarbejdes med udgangspunkt i en linjeføring fra København H til
Lynetteholm med forlængelse til Østerport med følgende 10 stationer:

København H (Reventlowsgade)
Bryggebroen (Axel Heides Gade)
DR Byen (skiftestation)
Amagerbrogade Syd (Sundbyøster Plads)
Lergravsparken (skiftestation)
Prags Boulevard
Refshaleøen
Lynetteholm S
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Lynetteholm N
Østerport (skiftestation)

Linjeføring og stationer fremgår af det vedlagte oversigtskort.

Fra København H-Prags Boulevard miljøvurderes en tunnelløsning. Fra Prags Boulevard til umiddelbart
efter Refshaleøen miljøvurderes både en højbane- og en tunnelløsning. På Lynetteholm miljøvurderes
en højbaneløsning og fra Lynetteholm til Østerport en tunnelløsning. Der arbejdes med en placering af
et kontrol- og vedligeholdelsescenter til M5 på Prøvestenen.

Københavns Kommune er myndighed på projektet på land, og Trafikstyrelsen er myndighed på den del
af projektet, der ligger indenfor Københavns Havns søområde.

Har du bemærkninger til afgrænsning af miljøkonsekvensrapporten?

Inden Metroselskabet påbegynder udarbejdelse af miljøkonsekvensrapporten, skal Trafikstyrelsen og
Københavns Kommune afgive en udtalelse om, hvor omfattende og detaljerede oplysningerne i
miljøkonsekvensrapporten skal være. 

Metroselskabet har udarbejdet et afgrænsningsnotat med selskabets forslag til, hvilke miljøforhold der
skal beskrives og undersøges nærmere i miljøkonsekvensrapporten.

Til brug for udarbejdelsen af myndighedernes udtalelse sendes afgrænsningsnotatet i høring hos
berørte myndigheder og offentligheden.

(...)

Høringen vedrører den nævnte linjeføring fra København H via Amagerbrogade Syd til Lynetteholm
med forlængelse til Østerport. Forslag til fx andre linjeføringer vil derfor ikke være relevante i forbindelse
med denne høring. Fastlæggelse af udformningen og indretningen af nye metrostationspladser vil ske
på et senere tidspunkt i forbindelse med senere lokalplanlægning, hvor der også vil blive mulighed for at
komme med forslag og bemærkninger."  

 

Bemærkning fra lokaludvalgsmedlem Kjeld A. Larsen

Kjeld A. Larsen har sendt nogle noter til sekretariatet om sagen til overvejelse. Se bilaget.

 

Løsning

Bent Lohmann har den 1. april 2023 lagt følgende høringssvar på Høringsportalen:

"Dette høringssvar er med forbehold for Indre By Lokaludvalgs behandling af sagen i lokaludvalgets
møde den 13. april 2023.
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Indre By Lokaludvalg foreslår følgende:

 Miljøvurderingen af anlægsfasen af M5 skal omfatte

1. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere, luften i Indre By, biodiversiteten i Østre
Anlæg, søerne i Østre Anlæg og landskabet i Østre Anlæg påvirkes af anlæg af en skakt i Østre
Anlæg.

2. vurdering af, om anlæg af en skakt et andet sted ved Østerport end i Østre Anlæg har færre
konsekvenser for miljøet end anlæg af en skakt i Østre Anlæg.

3. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere og luften i Indre By påvirkes af
anlægget af Østerport og af boringen af en tunnel fra Østerport til Refshaleøen.

4. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere, luften i Indre By, biodiversiteten i og
omkring Sankt Jørgens Sø og landskabet omkring Sankt Jørgens Sø påvirkes af anlæg af en
skakt øst for Sankt Jørgens Sø.

5. vurdering af, om anlæg af en skakt et andet sted end øst for Sankt Jørgens Sø har færre
konsekvenser for miljøet end anlæg af en skakt øst for Sankt Jørgens Sø.

6. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere og luften i Indre By påvirkes af
boringen af en tunnel til en skakt øst for Sankt Jørgens Sø.

 

Miljøvurderingen af driftsfasen af M5 skal omfatte

1. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere, luften i Indre By, biodiversiteten i Østre
Anlæg, søerne i Østre Anlæg og landskabet i Østre Anlæg påvirkes af en skakt i brug i Østre
Anlæg.

2. vurdering af, om en skakt i brug et andet sted ved Østerport end i Østre Anlæg har færre
konsekvenser for miljøet.

3. vurdering af, hvordan sundheden for Indre Bys beboere, luften i Indre By, biodiversiteten i og
omkring Sankt Jørgens Sø og landskabet i området omkring Sankt Jørgens Sø påvirkes af en
skakt i brug øst for Sankt Jørgens Sø.

4. vurdering af, om en skakt i brug et andet sted ved Sankt Jørgens Sø har færre konsekvenser
for miljøet.

Derudover foreslår lokaludvalget,

1. at jordtransportkørslen og anden tung trafik i forbindelse af anlægget af M5 samt effekterne
heraf indgår i vurderingen, herunder alternative transportruter og -metoder.
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2. at vurderingen tager udgangspunkt i værst tænkelige scenarier for vandstandsstigning,
stormfloder og vandstand og at der redegøres for, hvordan der sikres mod  og tilpasses til -
sådanne klimatiske konsekvenser både i anlægsfasen og driftsfasen.

3. at der foretages en vurdering af konsekvenserne for miljøet i Indre By af M5 i driftsfasen. Her
tænkes på linjens indvirkning på bil- og cykeltrafik i Indre By og de miljømæssige konsekvenser
heraf.

4. at vurderingen af M5 tager udgangspunkt i, at kommende bolig- og erhvervsområder i
Østhavnen kan sammenlignes med Nordhavnen - og ikke brokvartererne - for så vidt angår
boligpriser, pendlingsmønster osv.

5. at det vurderes, hvordan sundheden for Indre Bys beboere og luften i Indre By påvirkes af M5
uden anlæg af Østlig Ringvej.

6. at den samlede miljøpåvirkning af den del af M5, der skal være over jorden, vurderes.

Så et spørgsmål: Hvem skal miljøvurdere Metrolinje M5?

Jeg understreger, at lokaludvalget ikke har taget stilling til Lynetteholm, Metrolinje M5 og Østlig
Ringvej.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Følgende fremgår af høringsmaterialet
"Efter den offentlige høring af miljøkonsekvensrapporten, samler og behandler Trafikstyrelsen og
Københavns Kommune høringssvarene, og miljøkonsekvensrapporten vil måske blive uddybet
og/eller projektet justeret som følge af de indkomne høringssvar. Anlægslov samt endelig godkendt
miljøkonsekvensrapport og VVM-tilladelse forventes at foreligge i 2025-26, hvorefter anlægsarbejdet
kan igangsættes. Metrolinje M5 er planlagt til at åbne i 2035." 

Beslutning

Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget beder om at få
belyst, om M5 i driftsfasen vil føre til mindre biltrafik i København og særligt i Indre By.
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Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Kjeld A. Larsen om, at lokaludvalget beder om at få
vurderet, om M5 i driftsfasen vil føre til mindre cykeltrafik i København og særligt i Indre By; i givet
fald at få vurderet, hvordan det påvirker befolkningens sundhed.

Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Bent Lohmann, om at lokaludvalget beder om at få
vurderet, hvordan M5 i driftsfasen vil ændre transportmønsteret i København og særligt i Indre By.

 

Lokaludvalget godkendte Bent Lohmanns høringssvar til Økonomiforvaltningen om afgrænsning af
miljøkonsekvensrapport for metrolinje M5 med ovennævnte tilføjelser. 

Bilag
1. Høringsbrev
2. M5 - oversigtskort
3. Metrolinje M5 Lilla, afgrænsningsnotat
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  B-sag: Høringssvar om dispensation fra lokalplan 579 'Laksegade Øst' (2023-0131900)

Indre By Lokaludvalg skal tage til efterretning, at Bent Lohmann har meddelt Teknik- og
Miljøforvaltningen, at lokaludvalget ikke har bemærkninger til sagen. 

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at Bent Lohmann den 1. april 2023 meddelte
Teknik- og Miljøforvaltningen, at lokaludvalget ikke har bemærkninger til sagen. Han gjorde
opmærksom på, at det er med forbehold for lokaludvalgets behandling af sagen i lokaludvalgets
møde den 13. april 2023.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har den 22. marts 2023 sendt en naboorientering til Indre By
Lokaludvalg om en ansøgning om dispensation fra lokalplan 579 Laksegade Øst  til dispensation til
følgende forhold i forbindelse med ombygning af bygningen på Vingårdstræde 3 og Laksegade 6
samt bygningen på Laksegade 3 og Holmens Kanal 6-8:

1. B.1 Udformning af indgangspartiet på hjørnet af bygningen mellem Laksegade og
Vingårdstræde.

2. B.2 Udformning af dørpartiet til kælderetagen i Laksegade 6.
3. B.3 Ændring af facade på Laksegade 3
4. B.4 Ny dør mod Holmens Kanal
5. C.1 Ændring af tagprofil mod gårdrummet ved Vingårdstræde 3
6. C.2 og C.3 Efterisolering og tilføjelse af vinduer på taget ved Vingårdstræde 3
7. C.4 Udfyldning af gårdrum og etablering af tagterrasse ved Laksegade 6
8. C.5 Nedrivning af tilbygning i 1 etage på Laksegade

Naboorienteringen er også lagt på Bliv Hørt-portalen: 
https://blivhoert.kk.dk/hoering/laksegade-ost-naboorientering

Der er frist den 12. april 2023 for at indsende høringssvar.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager til efterretning, at Bent Lohmann den 1. april 2023 meddelte
Teknik- og Miljøforvaltningen, at lokaludvalget ikke har bemærkninger til sagen. Han gjorde
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opmærksom på, at det er med forbehold for lokaludvalgets behandling af sagen i lokaludvalgets
møde den 13. april 2023.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Efter svarfristen behandler forvaltningen sagen og træffer afgørelse ud fra sagens samlede
oplysninger.

En repræsentant for bygherren har oplyst, at ambitionen med et eksklusivt gågade-kvarter er
uændret og at sparringsgruppen, som tidligere er blevet aftalt mellem bygherren og lokaludvalget,
kan mødes senere i år.

Beslutning
Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Gunna Starck om, at lokaludvalgets høringssvar skal
indeholde følgende bemærkninger:

De eksisterende terrasseafskærmninger skal ikke tillades erstattet med de (det) tarvelige
metalgitter (der er faktisk to af slagsen, men det ser kun ud til at være det ene, der skal
udskiftes. Det bidrager i øvrigt yderligere til indtrykket af et kaotisk, rodet bygningskompleks)
Den skitserede tagterrasse skal der siges nej til, da det er en skjult udvidelse af bygningen med
en ekstra etage og fremstår som en selvstændig bygning
De mange ekstra (glas)døre er for den enkelte dørs vedkommende måske ikke så
problematisk, men de samlede ændringer signalerer et nyt festområde
Lokaludvalget skal beklage, at det mest forsonende element ved det første lokalplanforslag,
nemlig nedrivningen af det grimme p-hus er opgivet, og dermed ikke kalder på megen velvilje
over for bygherres intentioner og dermed dispensationer.

 

 

 

 

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til sende ovennævnte bemærkninger til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Bilag
1. Naboorientering om dispensation fra lokalplan 579 - Laksegade Øst
2. Bilag - Laksegade Øst (ikke på papir)

Side 48

\Attachments\32795376-49076147-1.pdf
\Attachments\32795375-49076146-1.pdf


INDRE BY LOKALUDVALG

17.  B-sag: Dispensation til opstilling af 3 pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på
Søren Kierkegaards Plads (2023-0131785)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Teknik- og Miljøudvalget om dispensation til opstilling
af 3 pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren Kierkegaards Plads. 

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Teknik- og Miljøudvalget om dispensation til
opstilling af 3 pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren Kierkegaards Plads, der
ses i løsningsafsnittet. 

Problemstilling

I forbindelse med markeringen af Arkitekturåret har Teknik- og Miljøforvaltningen givet dispensation
til opstilling af tre pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren Kierkegaards Plads medio
maj-medio august 2023. Dispensationen er ikke begrundet (se bilag 1).

Som begrundelse for at dispensere skriver Teknik- og Miljøforvaltningen:

"Københavns Kommune kan i særlige tilfælde gøre undtagelse fra fortidsmindebeskyttelseslinjen,
som omkring skansen under Christian IV s Bryghus er indskrænket af Skov- og Naturstyrelsen, jf.
Fortidsminderne i København  fra 1996 og naturbeskyttelseslovens § 65, stk. 2.

I fuldt udbyggede byområder  som tilfældet er i denne sag  skal bestemmelsen sikre en kontrol
med byggeri op til det pågældende fortidsminde. Formålet er at fastholde den etablerede
sammenhæng mellem bystrukturen og fortidsmindet, herunder dens synlighed og betydning, i forhold
til den omgivende bebyggelse.

Vores vurdering af, om der i denne sag er tale om et sådant særligt tilfælde, hviler på en konkret
bedømmelse af, hvordan det ansøgte projekt vil påvirke det beskyttede fortidsminde.
Det er desuden vores vurdering, at byrummets opbygning med en tværgående struktur tager hensyn
til åbenhed, og muliggør indsyn til Bryghuset. Samtidig er der tale om et projekt, som vi mener tager
hensyn til pladsen uden at foretage fysiske indgreb i terrænet."

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget skriver følgende til Teknik- og Miljøudvalget:
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"En borger har på vegne af Realdania, Villum Fonden og Det Kgl. Bibliotek søgt Teknik- og
Miljøforvaltningen om og fået dispensation fra en fortidsmindebeskyttelseslinje til opstilling af 3
pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren Kierkegaards Plads medio maj-medio
august 2023.

Opstillingerne har til formål at understøtte arrangementet UIA World Congress of Architects
Copenhagen 2023. Se det vedlagte dokument.

Det undrer Indre By Lokaludvalg, at en afgørelse i denne sag skal træffes af forvaltningen og ikke
skal træffes politisk af jer medlemmer i Teknik- og Miljøudvalget. Vores undren skal ses i lyset af
følgende:

1. Det fremgår af sagsbeskrivelsen, at kommunen i særlige tilfælde kan gøre undtagelse fra
fortidsmindebeskyttelseslinjen. Når der er tale om "et særligt tilfælde", bør det vel være en 
politisk afgørelse og ikke en forvaltningsafgørelse.

2. Det virker paradoksalt, at man i Arkitekturåret vil opstille midlertidige strukturer mv. på Søren
Kierkegaards Plads, som i sommermånederne vil fylde i forhold til omgivelserne og bl.a. skjule
kigget til Bryghuset, som er en arkitektonisk perle. 

Der er forskellige holdninger til Den Sorte Diamant og til BLOX, men vurderingen af de to
bygningers arkitektur vil i sommermånederne blive forstyrret  af det, man vil opstille på Søren
Kierkegaards Plads.

Hvis I har mulighed for at gribe ind, foreslår lokaludvalget, at I sørger for, at de 3 pavilloner og det
midlertidige byrum placeres på Ofelia Plads eller en egnet plads i en anden bydel og ikke på Søren
Kierkegaards Plads.

Den samme problemstilling gør sig gældende på Gammel Strand, hvor plastindustrien så vidt vides
vil opstille en stor plastik-struktur i anledning af Arkitekturåret. At skjule den flotte plads og de smukke
bygninger på Gammel Strand med en sådan struktur i Arkitekturåret er også paradoksalt.

Overordnet er der behov for en offentlig og politisk debat om anvendelsen af pladserne i Indre By til
opstilling af påtrængende, midlertidige strukturer, som gør, at byens borgere og gæster berøves
muligheden for at opleve pladserne og deres omgivelser.

Og endelig: Lokaludvalget ønsker at blive hørt i spørgsmål om aktivering af byrum i Indre By  både i
enkelttilfælde som her, og på et overordnet, strategisk niveau. Vi håber derfor, at vi fremover tages
med på råd i sager som disse.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Teknik- og Miljøudvalget. 

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Peter Muschinsky om, at der i brevet også gøres
opmærksom på de problematiske forhold ved Teknik- og Miljøforvaltningens dispensation fra
lokalplan nr. 512 'Nyhavn og Gammelholm' til opførelse af en trækonstruktion på ca. 35 m2 fra den 1.
april 2023 til den 31. oktober 2023 på Havnegade ud for nr. 37 som en del af en samlet udstilling
langs havnen i forbindelse med World Capital of Architecture 2023, jf. sagen "Aflæggerbordet" på
dagsordenen for Teknik- og Miljøudvalgets møde den 17. april 2023. 

 

Lokaludvalget godkendte brevet til Teknik- og Miljøudvalget om dispensation til opstilling af 3
pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren Kierkegaards Plads, der ses i
løsningsafsnittet, idet brevet tilføjes et afsnit om de tilsvarende problematiske forhold ved Teknik- og
Miljøforvaltningens dispensation fra lokalplan nr. 512 'Nyhavn og Gammelholm' til opførelse af en
trækonstruktion på ca. 35 m2 fra den 1. april 2023 til den 31. oktober 2023 på Havnegade ud for nr.
37.

Bilag
1. Dispensation fra Naturbeskyttelseslovens § 18
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Trappehus på taget af Knud Højgaards Hus på Kultorvet (2023-0131804)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget om et
trappehus, der er bygget ovenpå Knud Højgaards Hus på Kultorvet.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget om
et trappehus, der er bygget ovenpå Knud Højgaards Hus på Kultorvet, jf. løsningsafsnittet og
bilaget.

Problemstilling

Med mail den 17. marts 2023  gjorde en borger lokaludvalget opmærksom på, at der i forbindelse
med renoveringen af Knud Højgaards Hus på Kultorvet er bygget noget på taget tæt på facaden mod
Kultorvet og meget synligt fra torvet, der ligner en stor sort klods, som ligner et kæmpe redskabsskur.
Se hans fotos i bilaget.

Med mail den 20. marts 2023 orienterede borgeren lokaludvalget om, at han samme dag har fået
oplyst af Teknik- og Miljøforvaltningen, at forvaltningen i november 2021 gav byggetilladelse til, at  et
trappehuset må have en højde på 5 meter over taget. 

Med mail den 27. marts 2023 sendte borgeren tegningsmaterialet, der ses i bilaget, til lokaludvalget.
Det er fra byggesagen, som borgeren har fået aktindsigt i.

Det fremgår af borgerens henvendelse, at der oprindeligt er givet tilladelse til et trappehus med en
begrænset højde på maksimalt 3-4 meter. Grundet bygherres ønske om elevatorer med en hastighed
på 1,75m/sek. ansøger og får man efterfølgende tilladelse til at bygge en ekstra meter på
trappehuset.

Borgeren oplyser, at der ikke har været foretaget nabohøring eller partshøring, selv om trappehuset
er synligt for forbipasserende på Kultorvet, naboer og kontorer i nærheden.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann til at bede Teknik- og Miljøudvalget

om en redegørelse om sagsforløbet, der har ført til, at der er givet byggetilladelse til
trappehuset
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at få forklaret reglerne for naboorientering / nabohøring / partshøring og hvordan reglerne er
anvendt i den pågældende byggesag.
at få tilsendt den politiske beslutning i Teknik- og Miljøudvalget, som gør det muligt for Teknik-
og Miljøforvaltningen at udstede en byggetilladelse til det pågældende trappehus.
at få oplyst hvilke regler, der gælder for tilføjelser til eksisterende byggeri i det historiske miljø i
Middelalderbyen for så vidt angår udseende, højde og bebyggelsesprocent.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann skriver til Teknik- og Miljøudvalget om sagen.

Bilag

0. Link til information om renoveringsprojektet:

https://hojgaardejendomme.dk/ejendomme/

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at redegørelsen, som lokaludvalget
beder om, skal omfatte en forklaring på,

hvorfor trappehuset er vurderet fra Pustervig, som ikke er befærdet og hvorfra trappehuset ikke
er synligt.
hvorfor trappehuset ikke er vurderet fra Kultorvet, som er befærdet og hvorfra trappehuset
tydeligt ses.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Bent Lohmann om, at lokaludvalget beder om
stadsarkitektens vurdering af trappehuset.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Sally Mountfield om, at lokaludvalget foreslår, at
trappehuset maskeres, så det bliver mindre synligt.

 

Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget om trappehuset,
der er bygget ovenpå Knud Højgaards Hus på Kultorvet, jf. løsningsafsnittet og de tiltrådte
ændringsforslag.

Bilag
1. Foto fra Kultorvet
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2. Foto fra bygningen på den anden side af Kultorvet
3. Tegninger
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Parkeringslicenszonegrænsen mellem Nyropsgade-området og
Nansensgade-kvarteret (2023-0131354)

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender, at der iværksættes en borgerpanelundersøgelse i
Nansensgade-kvarteret og i Nyropsgade-området om et forslag om at lægge
Nyropsgade-området ind under Indre By-parkeringslicenszonen, jf. løsningsafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger tovholdere til at planlægge og gennemføre
borgerpanelundersøgelsen sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann med inddragelse af tovholderne til at skrive
til Teknik- og Miljøudvalget, at Nyropsgade-området bør ligge i Indre By-parkeringslicenszone
af hensyn til beboere i Nansensgade-kvarteret med behov for parkering. Resultatet af
borgerpanelundersøgelsen vedlægges som dokumentation for behovet.

 

Problemstilling

Lokaludvalget har tidligere haft borgerdialog om forholdene i Nansensgade-kvarteret. Her gav mange
borgere udtryk for, at der mangler parkeringspladser i kvarteret. 

Det er oplevelsen, at mange bilister kører rundt i Nansensgade-kvarteret om aftenen i jagten på en
parkeringsplads, mens der i Nyropsgade-området synes at være rigeligt med parkeringspladser i
dette tidsrum.

Parkeringslicenszonen skiller ved Gyldenløvesgade, hvorfor bilister med beboerparkeringslicens  i
Nansensgade-kvarteret ikke har ret til at parkere i Nyropsgade-området på beboerlicensen.

Vejarbejder i Nansensgade-kvarteret med midlertidig nedlæggelse af parkeringspladser til følge har
understreget manglen på parkeringspladser.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget gennemfører en lokal borgerdialog om parkeringsforholdene i
Nansensgade-kvarteret og i Nyropsgade-området via lokaludvalgets borgerpanel og om et forslag om
at lægge Nyropsgade-området ind under Indre By-parkeringslicenszonen. Nyropsgade-området

Side 55



ligger i dag i Vesterbro-parkeringslicenszonen. I givet fald skal der udpeges tovholdere til at
planlægge og gennemføre borgerpanelundersøgelsen sammen med sekretariatet.

Det foreslås desuden, at lokaludvalget bemyndiger Bent Lohmann med inddragelse af tovholderne til
at skrive til Teknik- og Miljøudvalget,  at Nyropsgade-området bør ligge i Indre
By-parkeringslicenszone af hensyn til beboere i Nansensgade-kvarteret med behov for parkering.
Resultatet af borgerpanelundersøgelsen vedlægges som dokumentation for behovet.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Hvis løsningsforslag godkendes, udarbejdes spørgsmål til en borgerpanelundersøgelse.

Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte, at der iværksættes en borgerpanelundersøgelse i
Nansensgade-kvarteret og i Nyropsgade-området om et forslag om at lægge
Nyropsgade-området ind under Indre By-parkeringslicenszonen, jf. løsningsafsnittet.

2. Lokaludvalget udpegede Bent Lohmann til at planlægge og gennemføre
borgerpanelundersøgelsen sammen med sekretariatet.

3. Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og Miljøudvalget, at
Nyropsgade-området bør ligge i Indre By-parkeringslicenszone af hensyn til beboere i
Nansensgade-kvarteret med behov for parkering. Resultatet af borgerpanelundersøgelsen
vedlægges som dokumentation for behovet.

Bilag
1. Licenszoner
2. Belægningsprocent kl. 12
3. Belægningsprocent kl. 17
4. Belægningsprocent kl. 22
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INDRE BY LOKALUDVALG

20.  B-sag: Cykelparkeringspladser på steder, hvor der i dag er opladning/parkering for de
hvide bycykler (2023-0129425)

Indre By Lokaludvalg skal bemyndige Bent Lohmann til at foreslå Teknik- og Miljøudvalget at oprette
cykelparkeringspladser på de steder, hvor der tidligere var opladning/parkering for de hvide bycykler.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg bemyndiger Bent Lohmann til at foreslå Teknik- og Miljøudvalget at
oprette cykelparkeringspladser på de steder, hvor der tidligere var opladning/parkering for de
hvide bycykler.

Problemstilling

Lokaludvalgsmedlem Jens Erik Frandsen har stillet forslag om, at lokaludvalget foreslår Københavns
Kommune at oprette en-til-en cykelparkeringspladser på de steder, hvor der tidligere var
opladning/parkering for de hvide bycykler.

Løsning

Indre By Lokaludvalg følger medlemsforslaget og bemyndiger Bent Lohmann til at skrive til Teknik-
og Miljøudvalget om ovennævnte forslag.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
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Lokaludvalget bemyndigede Bent Lohmann til at foreslå Teknik- og Miljøudvalget at oprette
cykelparkeringspladser på de steder, hvor der tidligere var opladning/parkering for de hvide bycykler.
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INDRE BY LOKALUDVALG

21.  B-sag: Lokale indsatsgrupper under Københavns Nattelivsudvalg (2023-0045995)

Indre By Lokaludvalg skal tage til efterretning, at Bent Lohmann har stillet forslag til Københavns
Nattelivsudvalg om steder, hvor der bør oprettes lokale indsatsgrupper med dét formål at nedbringe
gener fra nattelivet lokalt.

Indstilling

Indstilling om,

1. Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at Bent Lohmann har stillet forslag til Københavns
Nattelivsudvalg om, at der bør oprettes lokale indsatsgrupper følgende steder med dét formål at
nedbringe gener fra nattelivet lokalt.

Borgergade/Dronningens Tværgade-området
Gothersgade-området mellem Kongens Nytorv og Kronprinsessegade
Nørre Kvarter
Nørre Farimagsgade/Vendersgade.

Problemstilling

I forbindelse med Restaurations- og Nattelivsplan 2021 er det besluttet, at der skal nedsættes lokale
indsatsgrupper i Københavns Kommune med det formål at nedbringe gener fra nattelivet lokalt.

Af Nattelivsudvalgets kommissorium fremgår det, at de lokale indsatsgrupper udgør såkaldte
vognportsmøder  mellem de lokale aktører. En indsatsgruppe kan eksempelvis bestå af lokale

aktører som restauratører, beboere, kulturvirksomheder, natteværter, støjvagter, embedsmænd, politi
og øvrige myndigheder samt medlemmer af Nattelivsudvalget. Kultur- og Fritidsforvaltningen initierer
det første møde i en indsatsgruppe.

Der er etableret en lokal indsatsgruppe ved Gammel Strand.

Sagen var på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 9. februar og den 9. marts 2023, men blev
udsat. Denne indstilling er ændret i forhold til indstillingen, der var på dagsordenen for lokaludvalgets
møde  den 9. marts 2023.

Løsning

Efter drøftelse i forpersonskabet har Bent Lohmann, som repræsenterer lokaludvalgene i
Københavns Nattelivsudvalg, foreslået Nattelivsudvalget, at der oprettes lokale indsatsgrupper
følgende steder:
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Borgergade/Dronningens Tværgade-området
Gothersgade-området mellem Kongens Nytorv og Kronprinsessegade
Nørre Kvarter
Nørre Farimagsgade/Vendersgade. 

Det indstilles, at lokaludvalget tager det til efterretning.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Bent Lohmann orienterer med jævne mellemrum lokaludvalget om status på de lokale
indsatsgrupper.

Beslutning
Lokaludvalget tog til efterretning, at Bent Lohmann har stillet forslag til Københavns Nattelivsudvalg
om, at der bør oprettes lokale indsatsgrupper følgende steder med det formål at nedbringe gener fra
nattelivet lokalt.

Borgergade/Dronningens Tværgade-området
Gothersgade-området mellem Kongens Nytorv og Kronprinsessegade
Nørre Kvarter
Nørre Farimagsgade/Vendersgade.
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INDRE BY LOKALUDVALG

22.  B-sag: Henvendelse til Kultur- og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns
Kommunes Kultur- og Fritidspolitik 2023-2026 (2023-0134033)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at være medunderskriver på en henvendelse fra lokaludvalgene til
Kultur- og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns Kommunes Kultur- og Fritidspolitik
2023-2026.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg beslutter at være medunderskriver på en henvendelse fra
lokaludvalgene til Kultur- og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns Kommunes Kultur-
og Fritidspolitik 2023-2026.

Problemstilling

Ny kultur- og fritidspolitik for København

Kultur- og Fritidsudvalget godkendte den 24. februar 2023 teksten til en ny kultur- og fritidspolitik for
København, som sætter den overordnede politiske retning for, hvordan kultur- og fritidsområdet skal
udvikle sig de næste fire år. Efter ønske fra Kultur- og Fritidsudvalget er politikken holdt kort og
oplister hvilke tiltag og handleplaner, man vil igangsætte i forlængelse af politikken.

Af introduktionen til politikken fremgår det, at udvalget "har valgt at skrive politikken sådan, at den
fremhæver, hvor vi fra udvalgets side særligt ønsker at sætte vores aftryk i denne valgperiode, og
politikken er derfor ikke en gennemgang af hele kultur- og fritidsområdet fra A til Z."

Det fremgår af indstillingen til Kultur- og Fritidsudvalget den 24. februar 2023, at Kultur- og
Fritidsudvalget drøftede interessent- og borgerinddragelsen i kultur- og fritidspolitikken under
behandlingen af sagen i sit møde den 17. januar 2023. Der var et ønske om, at man i stedet for en
generel høring af den overordnede politik, prioriterede en høring af de relevante interessenter ved
udarbejdelsen af de enkelte handleplaner, så man får input ind så tæt på de konkrete initiativer som
muligt. Det betyder, at politikudkastet ikke har været i offentlig høring og heller ikke har været i høring
hos lokaludvalgene.

Se indstillingen og Kultur- og Fritidsudvalgets beslutning om kultur- og fritidspolitikken her:
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget/m%C3%B8de-24022023/referat/punkt-18

Brønshøj-Husum Lokaludvalg om kultur- og fritidspolitikken
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I sit møde den 30. marts 2023 besluttede Brønshøj-Husum Lokaludvalg et brev til Kultur- og
Fritidsudvalget om kultur- og fritidspolitikken. Brønshøj-Husum Lokaludvalg besluttede desuden at
invitere de øvrige lokaludvalg til at være medunderskrivere på brevet. De øvrige lokaludvalg har ikke
mulighed for at ændre ordlyden.

Løsning

Det foreslås, at Indre By Lokaludvalg er medunderskriver på brevet fra lokaludvalgene til Kultur- og
Fritidsudvalget om kommunens kultur- og fritidspolitik. Se det foreslåede brev i bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Indre By Lokaludvalgs sekretariat orienterer Brønshøj-Husum Lokaludvalgs sekretariat om Indre By
Lokaludvalgs beslutning.

Beslutning
Lokaludvalget besluttede at være medunderskriver på en henvendelse fra lokaludvalgene til Kultur-
og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns Kommunes Kultur- og Fritidspolitik 2023-2026.

Bilag
1. Udkast til fælles henvendelse fra lokaludvalgene til Kultur- og Fritidsudvalget
2. Kultur- og Fritidspolitik 2023-2026
3. Initiativer og handleplaner i medfør af Kultur- og fritidspolitikken
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INDRE BY LOKALUDVALG

23.  B-sag: Aflysning af offentligt orienteringsmøde om Distortion 2023 (2023-0131778)

Indre By Lokaludvalg skal tage til efterretning, at lokaludvalgets offentlige orienteringsmøde om
Distortion 2023 ikke holdes.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager til efterretning, at lokaludvalgets offentlige orienteringsmøde om
Distortion 2023 ikke holdes.

Problemstilling

Distortion holdes den 31. maj-4. juni 2023 bl.a. på Rådhuspladsen, langs Inderhavnen, på
Refshaleøen og på Langebrogade ved Langebro.

Lokaludvalget vedtog i sit møde den 12. januar 2023 at holde et offentligt orienteringsmøde om
eventen.

Løsning

Lokaludvalgets forpersonskab, der skulle stå for orienteringsmødet, har vurderet, at mødet har
begrænset værdi i forhold til tiden og ressourcerne, der skulle lægges i at arrangere det.

Dertil kommer, at der på mødet ikke vil være mulighed for at påvirke planlægningen og
gennemførelsen af eventen, idet rammerne for Distortion 2023 i det store hele vil være de samme
som rammerne for Distortion 2022.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 15.000 kr. til det offentlige orienteringsmøde om Distortion
2023.

Christianshavns Lokaludvalg ville bidrage med annoncering af mødet. Sekretariatet har den 29.
marts 2023 orienteret Christianshavns Lokaludvalg om beslutningen om at aflyse mødet.

Videre proces
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Lokaludvalget vil gennem et netværk med eventarrangører skabe forståelse for problemstillinger i
Indre By ved events og søge fælles løsninger på problemstillingerne med eventarrangørerne.

Det forventes, at der i efteråret 2023 holdes et møde mellem lokaludvalget, Teknik- og
Miljøforvaltningen og NusNus ApS, hvor Distortion 2023 evalueres og hvor rammerne for Distortion
2024 bliver drøftet.

Beslutning
Lokaludvalget tog til efterretning, at lokaludvalgets offentlige orienteringsmøde om Distortion 2023
ikke holdes.
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INDRE BY LOKALUDVALG

24.  B-sag: Opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi (2023-0131764)

Indre By Lokaludvalg skal godkende en opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender en opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi. Se
bilaget.

Problemstilling

Den nugældende kommunikationsstrategi er fra 2019. Den ses her: 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Indre%20By%20Lokaludvalg/m%C3%B8de-11042019/referat/punkt-10

I mellemtiden har der været valg til lokaludvalg og lokaludvalgets sekretariat er blevet opgraderet. 

Løsning

Med opdateringen af kommunikationsstrategien skal lokaludvalget til at kommunikere med borgerne
via Instagram, og der vil være en øget indsats i forhold til at komme i lokale, regionale og nationale
medier med budskaber fra lokaludvalget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Lokaludvalget og sekretariatet arbejder i henhold til den opdaterede kommunikationsstrategi.

Beslutning
Lokaludvalget godkendte opdateringen af lokaludvalgets kommunikationsstrategi, der ses i bilaget.

Bilag
1. Forslag til opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi
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25.  B-sag: Puljeansøgningen "Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22" (2023-0132056)

Indre By Lokaludvalg skal godkende, at sekretariatet udbetaler støtte af 2023-puljen til ansøgeren
bag arrangementet " Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22".

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender, at sekretariatet udbetaler 4.972 kr. af 2023-puljen til
ansøgeren bag arrangementet " Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22". Pengene tages af
puljen til puljeansøgninger.

Problemstilling

I mødet den 10. november 2022 godkendte lokaludvalget en indstilling om at give en borger tilsagn
om 5.000 kr. af lokaludvalgets 2022-pulje til afvikling af en julefest i Kulturhuset Indre By den 10.
december 2022. Støtten blev øremærket til forplejning: Glögg, æbleskiver, kakao, godteposer mv. jf.
ansøgerens budget. Lokaludvalget besluttede ikke at støtte med det ansøgte beløb på 30.000 kr.,
fordi lokaludvalget ikke ønskede at støtte de øvrige poster i ansøgerens budget.

Imidlertid glemte sekretariatet at orientere ansøgeren om lokaludvalgets beslutning. Det opdagede
sekretariatet i januar 2023 og bad ansøgeren om hurtigst muligt at indsende regnskab for og
evaluering af arrangementet.

Ansøgeren indsendte regnskab for og evaluering af arrangementet den 5. marts 2023. Det fremgår,
at ansøgeren har haft udgifter for 4.972 kr. til gløgg, æbleskiver, kakao og godteposer.

Løsning

Sekretariatet udbetaler 4.972 kr. af 2023-puljen til ansøgeren bag arrangementet " Julefest i
Kulturhuset Indre By 10.12.22". Pengene tages af puljen til puljeansøgninger.

Økonomi

I 2023 er puljen til puljeansøgninger på 335.400 kr. Hidtil er der disponeret for 126.000 kr. af
2023-puljen. Hvis lokaludvalget følger indstillingen, vil lokaludvalget have disponeret for 130.972 kr.
af 2023-puljen.
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Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgeren om lokaludvalgets beslutning.

Beslutning
Lokaludvalget godkendte, at sekretariatet udbetaler 4.972 kr. af 2023-puljen til ansøgeren bag
arrangementet "Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22". Pengene tages af puljen til
puljeansøgninger.
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26.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2023-pulje (2023-0132743)

Indre By Lokaludvalg skal tage en status på sin 2023-pulje til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på sin 2023-pulje til efterretning. Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2022-pulje og 2023-pulje til efterretning.
Se bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Beslutning

Lokaludvalget tog status på sin 2023-pulje til efterretning.

Bilag
1. Økonomioversigt
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27.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, april 2023 (2023-0132472)

Indre By Lokaludvalg skal tage håndteringen af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden 
lokaludvalgsmødet den 9. marts 2023 til efterretning.

Problemstilling

Borgere har henvendt sig til lokaludvalget.

Løsning

1. Middelalderbyen

Med mail den 3. marts 2023 skrev en borger, at hvis man ønsker at kalde den Indre By for
Middelalderbyen, bør man få klart dokumenteret alle de rester af Middelalder, som ifølge borgeren
sluttede i 1536. Ellers virker det i borgerens optik i for høj grad som et dårligt reklamebureau, der har
fundet et dårligt slogan. Sekretariatet har takket for forslaget.

2. Vision for bykernens fremtid

Samme borger sendte med mail den 5. marts 2023 et link til en artikel i Washington Post om
betydningen af  i hans optik  af at have en klar vision om, hvad en bykerne skal være i fremtiden
og dermed måske om betydningen af, at man beskytter de mennesker, der lever i bykernen. Se
bilaget. Sekretariatet har takket for artiklen.

3. Tiggeri og tyveri

Med mail den 12. marts 2023 gjorde en borger lokaludvalget opmærksom på hans mail til
Københavns Politi om østeuropæiske folk som stjæler fra folk på gaderne, tigger og spiller musik.
Han skriver, at man kan konstatere, at der er kommet flere tiggere, som indgår i de grupper af
formentlig organiseret kriminalitet, der begynder at hærge hovedstaden, når foråret og sommeren
kommer.
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Han nævner, at politiet ikke rigtigt håndhæver de regler, der er for bl.a. Strøget med musikanter og
optræden. Han undrer sig over, at politiet ved patruljering i gaderne ikke henvender sig til disse
mennesker, nu hvor den slags ikke er tilladt.

4. Det midlertidige toilet på Gammeltorv

Med mail den 13. marts 2023 spurgte en borger om, hvad lokaludvalgets holdning er til det
midlertidige toilet på Gammeltorv, så man kan imødekomme behovet fra nattelivsgæsterne til
toiletbesøg. Bent Lohmann vil svare, at lokaludvalget ser frem til at dette toilet fjernes.

5. Gothersgade

Med mail den 15. marts 2023 gjorde en borger lokaludvalget opmærksom på hans mail til teknik- og
miljøborgmesteren om, at Gothersgade skulle have været åbnet ugen før, men at det ikke er sket og
næppe sker foreløbig. Han spurgte til styringen af den slags arbejder som er til stor gene for
trafikken, borgerne, bilisterne, butikkernes vareleverandører og gæsterne i byen.

6. Nordborggade

Med mail den 22. marts 2023 spurgte en borger, om ,lokaludvalget kan fremme en renovering af
fortovene i Nordborggade, da de er i en håbløs tilstand.  

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare.

Forvaltningen oplyste den 27. marts 2023, at Nordborggade er udvalgt og en del af planlægningen af
kommende genopretningsprojekter, hvorfor Nordborggade forventes at blive renoveret inden for den
nærmeste fremtid.

7. Toldbodgade

Lokaludvalget har i alt modtaget 49 henvendelser om projektet Fredeliggørelse af Toldbodgade .
Teknik- og Miljøforvaltningen er blevet bedt om at svare lokaludvalget på de spørgsmål, forslag og
bemærkninger, der fremgår af henvendelserne. Se det i bilaget, der er markeret med rødt.
Besvarelsen fra forvaltningen vil blive sendt til alle, der har skrevet til lokaludvalget om projektet.

En af henvendelserne er allerede blevet besvaret af forvaltningen. Se bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
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Lokaludvalget tog håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden lokaludvalgsmødet den 9.
marts 2023 til efterretning.

Bilag
1. Henvendelser til lokaludvalget før den 16. marts om Toldbodgade-projektet
2. Henvendelser til lokaludvalget i perioden 16.-24. marts 2023 om Toldbodgade-projektet
3. Svar fra Teknik- og Miljøforvaltningen på henvendelse om Toldbodgade-projektet
4. Artikel i Washington Post
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28.  Meddelelser (2023-0127518)

Beslutning
Lokale indsatsgrupper i forhold til nattelivet mv.

Bent Lohmann oplyste, at Kultur- og Fritidsforvaltningen vil indkalde til møde den 8. maj 2023 om
lokale indsatsgrupper i forhold til nattelivet mv.

 

Byudviklingsgruppen

Sally Mountfield oplyste, at Byudviklingsgruppen har møde den 27. april 2023.

 

Evaluering af Axel Towers

Bent Lohmann orienterede om mødet den 20. marts 2023 mellem lokaludvalget og Teknik- og
Miljøforvaltningen, hvor Axel Towers blev evalueret. I mødet blev det konstateret, at der ikke er
offentlig adgang til toppen af bygningen, sådan som det ellers kræves i lokalplanen.

 

Ikoniske træer

Bent Lohmann oplyste, at Teknik- og Miljøforvaltningen har skrevet til Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn og til lokaludvalget om udpegning af ikoniske træer, hvor der er frist for forslag i juli
måned. Det er aftalt, at Miljøpunkt Indre By & Christianshavn håndterer sagen.

 

Børnediskotek

Bent Lohmann orienterede om en diskoteksfest for små børn, som frivillige arrangerer i Kulturhuset
Indre By den 27. april 2023 kl. 16.00-18.30.
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29.  Eventuelt

Beslutning
Intet.
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Om Indre By Lokaludvalgs møde den 13. april 2023
Mødet startede kl. 18.31 og sluttede kl. 22.43.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen 
20. Cykelparkeringspladser på steder, hvor der i dag er opladning/parkering for de hvide bycykler 
21. Lokale indsatsgrupper under Københavns Nattelivsudvalg
22. Henvendelse til Kultur- og Fritidsudvalget vedr. processen for Københavns Kommunes Kultur- og
Fritidspolitik 2023-2026 
23. Aflysning af offentligt orienteringsmøde om Distortion 2023 
24. Opdatering af lokaludvalgets kommunikationsstrategi
25. Puljeansøgningen "Julefest i Kulturhuset Indre By 10.12.22" 
26. Status på lokaludvalgets 2023-pulje
27. Henvendelser til lokaludvalget, april 2023
19. Parkeringslicenszonegrænsen mellem Nyropsgade-området og Nansensgade-kvarteret
3. Endelig vedtagelse af bydelsplanen for Indre By
4. Høringssvar om lokalplanforslag for Palads med kommuneplantillæg
5. Forslag om at huse i Indre By med SAVE-værdi 1-6 ikke kan rives ned uden tilladelse
6. Forvaltningssvar om Toldbygningen, Havnegade 44
7. Opfordring til forbud mod fossile reklamer i Københavns Kommune
8. Affaldssortering
9. Status på implementeringen af Middelalderbyen-projektet
10. MEGAFONs undersøgelse for Københavns Kommune om udeserveringer
11. Status på Københavner-picnic den 11. juni 2023
12. Orientering fra arbejdsgrupperne mv. 
13. Ønsker til kommunens budget for 2024 (Teknik- og Miljøudvalget)
14. Input til mulige placeringer af skæve boliger
15. Høringssvar om afgrænsning af miljøkonsekvensrapport for metrolinje M5
16. Høringssvar om dispensation fra lokalplan 579 'Laksegade Øst'
17. Dispensation til opstilling af 3 pavilloner og etablering af et midlertidigt byrum på Søren
Kierkegaards Plads
18. Trappehus på taget af Knud Højgaards Hus på Kultorvet
T1. Naboorientering vedrørende ændring af Store Kongensgade 73's ydre fremtræden
T2. Tour de København 2023 
28. Meddelelser
29. Eventuelt 
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Deltagere i mødet

Jep Loft Arkitekturoprøret

Lean Milo Krusemyntehusene af 18.12.2018

Kjeld A. Larsen Rådet for Bæredygtig Trafik

Michael Thorup Gammelholm Beboerforening

Lars Wallenberg Skt. Pauls Plads Karréens Gårdlaug

Niels Kongshaug Grønne Facader

Lise Brink Andersen Grønnegade Kvarters Beboerforening

Mads Aarup SSBF - Strædernes og Strøgets Beboerforening

Hans-Henrik T. Ohlsen Københavns Delebiler

Henrik W. Jensen Turistførerforeningen

Bent Lohmann Nansensgade Netværk

Sally Mountfield Nørre Kvarters Beboerforening

Anton Skovle A/B Hjørnehuset

Lars Vedel Jørgensen Socialdemokratiet

Steen Juhl Olesen Det Radikale Venstre

Sven Perdrup Det Konservative Folkeparti

Jan Frederik Hansen Socialistisk Folkeparti

Gunna Starck Enhedslisten

Peter Muschinsky Alternativet

Rasmus Fehrmann Husejerforeningen ved Øster Farimagsgade

 

Fraværende med afbud

Interessegruppen Bolig, Miljø og Erhverv

Afbud fra Michael Gatten og Marietta Bonnet samt 2.-8. suppleanterne. I stedet deltog 1. suppleant
Rasmus Fehrmann.

Politisk udpeget

Afbud fra Marianne Halkjær. I stedet deltog hendes 2. suppleant Jan Frederik Hansen.

Afbud fra Jens Erik Frandsen og hans 1. suppleant. Afbuddet kom for sent til, at 2. suppleanten
kunne indkaldes.

 

Fraværende i mødet
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Mads Aarup ankom til mødet kl. 18.32 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.
Lars Vedel Jørgensen ankom til mødet kl. 18.33 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.
Gunna Starck ankom til mødet kl. 18.52 under behandlingen af dagsordenens punkt 3.

 

Næste møde

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 11. maj 2023 kl. 18.30-22.00 i Trinitatis Sognehus,
Pilestræde 67.
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